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Vážení sousedé,  

je tady opět čas, kdy noční ulice osvětlují ozdoby a před 
turistickým centrem stojí vánoční strom. Příjemnou novin-
kou bylo letošní setkání, kdy jsme strom společně rozsvítili. 
A nejen strom, ale také první lucernu na novém velehrad-
ském adventním věnci. Věřím, že věnec, který posvětil pan 
farář Čunek, přináší radost všem, kteří kolem něj v advent-
ní době procházíme. 

Je krásné, kolik společných událostí jsme v čase „po 
pouti“ mohli na Velehradě prožít. V letošním roce se nám 
shodou okolností setkaly dvě velké události, které ze začát-
ku vypadly těžko slučitelné, a přece se povedly. Okamžik, 
kdy se�v bazilice setkal hodový průvod krojovaných a slav-
nostní průvod hasičů, byl potvrzením toho, že se společně 
dokážeme dohodnout a podpořit se navzájem. Požehnání 
hodům a poděkování za úrodu, stejně jako posvěcení no-
vého velehradského hasičského praporu (přesné repliky 
historického) je událostí, která bude jistě zapsána do vele-
hradské kroniky. 

O tom, že folklorní písně a tance jsou našim živým bo-
hatstvím, svědčí aktivní a stále se rozšiřující okruh mla-
dých lidí, kteří se podílejí nejen na přípravě hodů, ale také 
účastí na různých vystoupeních a slavnostech. Přesvědčit 
se o�tom mohli také senioři na tradičním podzimním kul-
turním podvečeru, kde chasa zpívala a tančila (a to i s ně-
kterými seniory). 

O tom, že je pro nás nepostradatelná parta dobrovol-
ných hasičů, jsme se přesvědčili krátce po hodech, kdy jsme 
na�Velehradě prožili povodně. Po tři dny hasiči zajišťovali 
nejen přípravy, ale ve dne v noci hlídkovali, pytlovali, od-
pouštěli vodu z rybníku, čerpali vodu ze sklepů. Patří jim 
velké poděkování od nás všech. Zároveň je potřeba podě-
kovat těm, kteří naprojektovali a vybudovali rybník Rákoš, 
který svou konstrukcí funguje jako zádržný poldr. Díky 
tomu, že jsme mohli aspoň trochu aktivně pracovat s po-
vodňovými vlnami na Salašce, zůstaly škody po velké vodě 
na území obce minimální. 

Jak voda opadla, dokázali jsme společně rychle nasbí-
rat hromadu potřebného materiálu a potravin ve sbírce 
pro hůře postižené regiony na severu Moravy – díky všem, 
kteří se�podíleli. Zhruba ve stejných dnech vyrazila skupi-
na skautů z�Velehradu a Modré do obcí na Jesenicku, kde 
jsme po tři dny pomáhali s odklízením bahna a vynášením 
zničeného vybavení z domů. Krátce na to vyjela jednotka 
velehradských hasičů na čtyři dny přímo do Jeseníku, kde 
zastali hromadu práce nejen svou zručností a připravenos-
tí, ale také díky technice na velehradské zásahové cisterně. 

Když se podíváme na stavební akce, je velmi potěšující, 
že se podařila několik let diskutovaná a plánovaná stavba 
rozšíření velehradského hřbitova. Vznikl nový prostor 
pro dvojhroby a urnová místa, ale také vsypová loučka. Ta 
je hned vedle vyhlídkového místa s lavičkami a vysazenou 
lípou. Celou plochu lemují a křižují nové žulové chodníky, 
kterými jsme nahradili staré páteřní chodníky na „novém“, 
dnes již „starším“ hřbitově. Stavbu v hodnotě 4 640 000 
korun, která byla hrazena z úspor obce, prováděla společ-
nost Stamos Uherské Hradiště. Zastupitelstvo se rozhodlo 
pokračovat v�příštím roce s opravou „starého“ hřbitova – 

předlážděním páteřních chodníků žulovou kostkou, výmě-
nou oplocení a�opravou pilířů, stejně jako novým veřejným 
osvětlením. 

Zastupitelstvo se rozhodlo zachovat náhrobek a hrob 
Ondřeje Sitka na velehradském hřbitově, který byl dosud 
v�soukromém vlastnictví, ale majitelé nemohou pokračovat 
v údržbě a opravách. Velehradský vrchní strážmistr Ondřej 
Sitek byl v březnu 1933 se svým kolegou zastřelen lupičem 
Františkem Ondrášem. Chceme tím zachovat památku 
na� četníka Sitka a tuto událost, která v tehdejší době po-
hnula celou Moravou. V současné době celý náhrobek pro-
chází rekonstrukcí.  

Na začátku září se pod hřbitovem u potoka zakously 
bagry do terénu, aby vytvořily prostor pro nové parkoviš-
tě. Vzniklo zde přes dvacet parkovacích míst, která budou 
sloužit nejen návštěvníkům hřbitova, ale také turistům 
přijíždějícím od Tupes. Ti budou moci zaparkovat auta zde 
a�nebudou najíždět zbytečně do centra Velehradu. Stavbu 
v�hodnotě 5�024 000 korun zajistila společnost Tufír. V rám-
ci vyhlášené dotační výzvy Místní akční skupiny Buchlov 
jsme požádali o�příspěvek, který by měl dosáhnout téměř 
tří milionů korun. 

Po pouti odstartovala další stavba, která byla podpoře-
na dotací. Na fotbalovém hřišti společnost Gretes vytvořila 
nové střídačky s opěrnou zdí, výběhovými rozcvičovací-
mi zónami, novým bezpečnějším schodištěm a vytvořením 
nové vydlážděné rampy ke kabinám. Celá stavba se protáh-
la jak kvůli komplikacím v projektu, tak také dotažením 
chodníku místo schodiště v rohu hřiště. Na celo stavbu 
v�hodnotě 1 600 000 korun jsme dostali dotaci od Národní 
sportovní agentury ve výši 800 000 korun. Na jaře se budou 
moci fotbalisté vrátit ze zázemí v Tupesích a doufejme, že 
jim budou nové prostory dobře a dlouhá léta sloužit. 

V podzimních dnech došlo k nutným úpravám také 
v�budově základní školy. Jednak kleštiny v půdních pro-
storách dostaly svou novou dřevěnou vrstvu, která posílí 
protipožární bezpečnost, a také došlo k výměně oken. Pů-
vodní vikýře ve výtvarně a knihovně jsme nechali nahra-
dit novými okny a�pro lepší osvětlení jsme jedno přidali. 
Zároveň byly oba prostory čerstvě vymalovány. Se střechou 
je spojena další stavba, která je ve fázi dokončeného detail-
ního projektu pro fotovoltaickou elektrárnu. Ta by měla 
zásobovat elektrickou energií nejen školu, ale v létě díky 
sdílení elektřiny i další objekty obce. Na výstavbu elek-
trárny máme přiznanou dotaci, která čítá zhruba polovinu 
nákladů. Před pár týdny jsme podali žádost o dotaci na fi-
nancování rekonstrukce školní kuchyně a�budeme čekat, 
jestli náš projekt bude podpořen. V podzimních měsících 
byl dokončen a�stavebně schválen projekt na�přebudování 
půdy v budově školy na učebnu pro technické vzdělávání 
a robotiku. I�zde se chystáme žádat o�dotaci v�rámci Místní 
akční skupiny Buchlov a v novém roce vypisovat výběrové 
řízení na dodavatele stavby této učebny. Další projekt, kte-
rý se v�posledních měsících dopracoval, se�týká osvětlení v 
budově základní školy. Chystáme kompletní rekonstrukci 
osvětlení v učebnách, tělocvičně a na chodbách. 

V budově mateřské školy jsme v létě investovali 
do�opravy spodní třídy - podlahové krytiny, koberce, výmal-
ba. Zároveň došlo k výměně světel jak ve třídě, tak ve vstup-
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ní chodbě. Po novém roce budeme připravovat projekt na 
rekonstrukci elektroinstalace ve spodních chodbách, jídel-
ně a výdejně. 

Na jaře nás čeká výstavba vodovodu, kanalizace, ply-
novodu a nové komunikace v horní části ulice Vinohrad-
ní, v� lokalitě Ke Křížku, kde začíná výstavba rodinných 
domů. Na�výstavbě infrastruktury se poměrově podílí sou-
kromí vlastníci daných pozemků. Vypsané výběrové řízení 
na dodavatele stavby vyhrála společnost Promont Uh. Hra-
diště s.r.o. za cenu 4 706 456 korun. 

Po tři sta dvaceti letech odjel z Velehradu sv. Roch. Jed-
ná se o sochu původně umístěnou na balustrádě kolem 
mariánského sloupu. Tato socha vzhledem ke svému stavu 
již nemůže zůstat venku vystavena povětrnostním vlivům. 
Nově bude umístěna v prohlídkové části kláštera. Jeho mís-
to na sousoší v Buchlovské ulici ovšem nemá zůstat prázd-
né, a tak jsme vypsali soutěž na vytvoření kopie. Původní 
sochu z počátku 18. století si odvezl do své dílny restaurá-
tor Tomáš Martinák, který do poloviny roku vytvoří kopii 
v�hodnotě 320 000 korun. 

V letních měsících jsme začali ve spolupráci s Jakubem 
Kolomazníkem na přeměně části sportoviště a dětského 
hřiště. Vzniklo zbrusu nové kvalitní beachvolejbalové 
hřiště s�křemičitým pískem v celkové ceně 600 000 korun. 
Jeho otočením jsme propojili plochu dětského hřiště, kde 
vznikla terénní atrakce a místo pro případnou buňku s ob-
čerstvením. Vytvořené volné místo jsme využili k výsadbě 
stromů, které by měly v�létě přinášet blahodárný stín. Pra-
covníci obce sundali nepotřebné oplocení altánu, vysadili 
čtyři vzrostlé stromy a kolem dětského hřiště připravují pří-
větivý nižší dřevěný plot.  

V podzimních měsících byl dopracován projekt na bio-
centrum pod Hájem (na současném poli mezi lesem a Sa-
laškou u vinného sklepa). Záměrem je vytvořit louku vyme-
zenou stromy a keři přirozeněji provazující potok s lesem. 
Biocentrum bude samozřejmě volně přístupné a budou zde 
udržované pěšiny dovolující průchod touto částí velehrad-
ské krajiny. V současné době připravujeme žádost na plné 
financování tvorby tohoto cenného krajinotvorného prvku. 
Pokud vše půjde dobře, rádi bychom s proměnou začali na 
podzim. 

Od letních do podzimních měsíců jsme spolu s agentu-
rou pracovali na vytvoření Místní energetické koncepce 
Velehrad. Vznikl tak dokument analyzující energetické 
potřeby obce, možnosti úsporných opatření, přehled vyu-
žitelných zdrojů v území. Díky této prvotní analýze bude-
me moci navazovat na plánování energetických úsporných 
opatření ve�spolupráci s dalšími obcemi a subjekty v rámci 
Enerkom Buchlov z.s., kde je obce Velehrad jedním ze za-
kládajících členů. Zpracování této odborné koncepce přišlo 
na 411 000 korun, přičemž jsme z ministerstva průmyslu 
a�obchodu získali finanční dotaci ve výši 323 000 korun. 

Jednou z částí energetických úspor v obci je také změ-
na v technologii veřejného osvětlení. V zastupitelstvu 
jsme se�dohodli na zpracování projektu kompletní výměny 
svítidel. Při přechodu na LED svítidla ovšem chceme dbát 
na� zdravé životní prostředí nás všech obyvatel a pořídit 
svítidla neobsahující modré složky světleného spektra, kte-
ré blokují kvalitní regeneraci organismu v noci. V těchto 

dnech chystáme detaily zadávacího řízení na zakázku vý-
měny svítidel, která musí proběhnout do konce června. To 
je datum, kdy musí být hotovo z pohledu dotačních pod-
mínek, které nám byly ministerstvem pro místní rozvoj 
přiznány. 

V rámci kempu jsme připravili novou plochu pro stany, 
vyasfaltovali příjezdovou cestu přes most, protáhli příjez-
dovou cestu pro karavany, a připravili projekt na výstavbu 
septiku právě na stanové louce. Veřejnou zakázku na stav-
bu septiku vyhrála společnost Tufír spol. s.r.o. Kunovice za 
cenu 1 486 723 korun. Se stavbou se začne v březnu. Poda-
řilo se nám vyjednat také poslední část pozemků, kdy od 
Státního pozemkového úřadu nám bezplatně byly převe-
deny pozemky pod chatkami a okolní pozemek nakupuje-
me v hodnotě 4 500 000 korun. Obec se�tak konečně stává 
majitelem všech pozemků v�areálu kempu, což nám dovolí 
přípravu pro další rozvoj a rekonstrukci kempu. Je�dopraco-
vána studie na novou hlavní budovu, která se asi celá hned 
tak stavět nebude, ale její samostatnou součástí jsou nové 
sociálky včetně kuchyňky a technického zázemí. Ty� by-
chom rádi realizovali v následujícím roce. 

Ve výčtu připravovaných projektů je také dopracovávaný 
projekt rekonstrukce kanceláří v budově obecního úřadu. 
Pro jeho realizaci bychom rádi dosáhli na některou z čás-
tečných finančních dotací ministerstva pro místní rozvoj. 

V průběhu celého roku jsme dojednávali velkou směnu 
pozemků mezi obcí Velehrad a Arcibiskupstvím olomouc-
kým. Za lesní pozemky obcí nevyužívaných bývalých les-
ních cest v rámci katastru Velehradu je připravena směna 
pozemků ve vlastnictví arcibiskupství – pod cyklostezkami 
na�Tupesy a Salaš, pro kompostárnu za cyklistickým sed-
lem a vodní biotop u Splávku s propojovací pěšinou od cyk-
lostezky s�ulicí Pod Zahrádkami. 

V návaznosti na to bychom v této lokalitě velmi rádi uví-
tali zprůchodnění na jaře zatarasené pěšiny spojující ulice 
Salašská a Pod Zahrádkami. Osobní jednání byla zatím ne-
úspěšná, a tak jsme se obrátili prostřednictvím advokátní 
kanceláře na uherskohradišťský odbor dopravy, který má 
ve�věci rozhodnout, což se prozatím nestalo.  

Naopak výsledkem několikaletého jednání a především 
společné práce na analýze a tvorbě strategie fungování ces-
tovního ruchu na Velehradě je dohoda o založení spolku 
Partnerství pro Velehrad. Jeho členové jsou církevní, 
municipální, destinační a profesní subjekty, které na Vele-
hradě působí. Cílem je vytvořenou strukturou spolupráce 
zefektivnit fungování Velehradu jako nejvýznamnějšího 
poutního místa v naší zemi s ohledem na zajištění podmí-
nek pro udržitelný každodenní život nás, místních obyva-
tel. V současné době je vypsáno výběrové řízení na osobu 
ředitele/ředitelky, která bude stěžejním výkonným hybate-
lem aktivit spolku kopírujícího význam lokálního destinač-
ního managementu.   

Vidíme, že vyhlídka přicházejícího roku je plná nových 
výzev a prací, které jistě přispějí ke kvalitativnímu rozvoji 
života v naší obci. Přeji nám všem, ať se podaří naplňovat 
nejen pracovní přání a plány, ale ať se daří splnit i ty osobní 
a�rodinné! Krásné Vánoce a do nového roku vše nejlepší!

   Aleš Mergental, 
starosta obce Velehrad
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Letošní školní rok jsme přiví-
tali ve školce třídu Broučků, 

Koťátek a Kuřátek. Děti jsou ve 
smíšených třídách, kde si spolu 
menší děti se svými staršími 

kamarády nejenom hrají, ale i cvičí a poznávají svět a vše 
kolem něj. O prázdninách byla vymalována třída Brouč-
ků a Koťátek , v obou třídách byly položeny nové koberce, 
u Broučků i nová podlahová krytina. 

Začátek školního roku nám zpestřili herci Hoffma-
nova divadla pohádkou Tři prasátka. Předškolní děti 
navštívily Klenotnici Velké Moravy v�Archeoskanzenu 
v Modré, kde se jim velmi líbilo. Nejvíce je oslovily arche-
ologické nálezy. Základní škola pozvala předškolní děti 
na scénické čtení, které pro děti připravili herci ze Slo-
váckého divadla. Ve spolupráci se�školou absolvovaly také 
dopravní výchovu společně se� školáky. Jako v každém 

roce si děti spolu s paní učitelkami vyrobily strašidelné 
dýně, které pak zdobily naši mateřskou školu. Společně 
s�rodiči byly na lampionovém průvodu a při zvuku kyta-
ry si zazpívaly několik písniček. Také pouštění draků 
se�nám povedlo, draci lítali jako o závod. Hezké podzim-
ní počasí nám umožnilo krásné vycházky po okolí, ale 
hlavně v lese, kde jsou nové cesty s dřevěnými naučnými 
tabulemi a prvky, kde děti mohou poznávat, co nám les 
dává a nabízí. V altánku za Hájem si můžou odpočinout, 
zazpívat a popovídat.

V této adventní době se všichni těšíme na Ježíška a�při-
pravujeme besídky. Děti si napečou cukroví a zazpíváme 
si koledy. 

Přejeme Vám všem jen to nejlepší, krásné úsměvy na�tvá-
řích dětí. 

Renata Hlavsová
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Něco končí, něco nového začíná. Blížil 
se první školní den, ale ve škole jsme 

během posledního prázdninového víkendu žili 
přítomností, ukončením celoročního projektu 
Hvězdy září. Přijali jsme spolupráci dobrovol-
ných hasičů a během školního roku tak pozna-

li práci hasičů na Modré, Velehradě i Salaši. Poslední 
prázdninovou sobotu jsme se sešli všichni společně 
na�oslavách velehradských hasičů, jejichž součástí byla 
výstava prací našich žáků. A tak ještě jednou milí dob-
rovolní hasiči ze všech tří obcí, velký dík za celoroční 
skvělou spolupráci.

Letos chceme v naší škole „Rozsvítit svět!“. Věříme, 
že se nám to všem společně během celého školního 
roku podaří. 

2. září jsme společně zahájili další rok v naší základní 
škole a rozsvítili tak nový školní svět našim prváčkům. 
Prváčky na podiu přivítala nová třídní učitelka Mgr. 
Pavlína Hrdlíková. A aby se naši nejmenší žáci první 
školní den nebáli, doprovodili je jejich nejstarší spolu-
žáci. Medaile, první společná píseň, špalír a potlesk, to 
vše patřilo naší první třídě. Starostové obcí Modrá, Salaš 
a Velehrad pozdravili všechny žáky, novým školákům 
předali dárek a také přispěli každému prváčkovi na 
pomůcky do první třídy. 

Naše motto nás provázelo i při adaptačních poby-
tech, které na začátku září probíhali. Čtvrťáci se vydali 
na Smraďavku s novým třídním učitelem Mgr. Pavlem 
Pospíšilem. Pátá třída vyrazila na kemp Velehrad a 
doprovodila je také nová třídní učitelka Mgr. Hana 
Maxerová. Na Břestek se vydali šesťáci, kteří svoji tříd-
ní učitelku znají od loňského školního roku. Stala se jí 
Mgr. Kateřina Jáchymková. 

O sport v naší škole se stará a zároveň novou třídní 
v�osmičce je sportovkyně Bc. Tereza Brázdilová. 

A ke změnám došlo i na postu výchovné poradkyně. 

Jsme rádi, že ve škole pracuje od loňska Mgr. Tereza 
Hájková, která nově zastává tuto funkci. A�posílil i muž-
ský sbor naší školy, tandemový vyučující Bc. Michal 
Bělovský do našeho školního týmu ihned zapadl. 

Ve všech třídách prvního stupně se od samotného 
začátku rozběhly motivační hry, které budou žáky 
provázet celým školním rokem, a ve kterých mohou 
rozsvítit svět dovedností. Vstoupili jsme také do pro-
jektu Paměť národa – příběhy našich sousedů, který 
vede Mgr. Jana Stránská. 

Devítka stihla navštívit s novou češtinářkou Mgr. 
Hanou Bartošíkovou věznici. Seznámili se s historií 
budovy i událostmi, které se za zdmi odehrávaly. Celou 
prohlídku vedla a sama komentovala vyučující Hana 
Bartošíková. Ta také společně s devítkou připravila spo-
lečnou badatelskou výuku dějepisu pro žáky a vyučují-
cí. Využili jsme pozvání Mykologického klubu Salaš 
na již 17. ročník „Výstavy hub“, který se uskutečnil na 
sportovním hřišti v obci Salaš. 

V pondělí 23. září 2024 se na naší škole uskutečnila 

akce s názvem Den bez aut, která měla za cíl upozornit 
na podporu udržitelné dopravy. Výzvou pro všechny 
žáky a pedagogy bylo dopravit se do školy jinak než 
autem. Škola tak přispěla k zlepšení ovzduší v okolí 
a�podpořila zdravý životní styl. Hlavní část dopoledního 
programu byla zaměřena na žáky 1. stupně, pro které 
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pedagogové a žáci páté třídy připravili pestré aktivity. 
Děti si mohly například vyzkoušet jízdu na koloběžkách 
na školním dopravním hřišti, což pro mnohé zname-
nalo nejen zábavu, ale i praktický nácvik bezpečného 
pohybu na komunikacích. 

Oslavili jsme společně Erasmus Day – den plný 
zážitků, zajímavých prezentací a aktivit spojených 
s�mezinárodními zkušenostmi, které naši žáci a učitelé 
získali díky programu Erasmus+. Erasmus Day nebyl 
jen o zážitcích žáků. Učitelé, kteří v rámci programu 
Erasmus navštívili další partnerské státy (Sicílie, Špa-
nělsko, Makedonie, Finsko), připravili pro žáky poutavé 
prezentace plné fotografií a osobních příběhů. Jejich 
vyprávění doprovázené krásnými snímky žáky vtáhlo 
do atmosféry navštívených míst a pomohlo jim lépe 
pochopit různé evropské kultury. Patří jim velké díky 
za�jejich úsilí a ochotu podělit se o své zkušenosti. 

Svět vzdělávání jsme společně rozsvítili v průběhu 
projektového týdne Náš region. Propojili jsme život 
školy s životem v obcích. Žáci si prohlédli provoz výrob-
kyně bylinkových výrobků paní Pelikánové, farmu 
Biozeleniny Petra Weidenthalera, chov krav a býků 
u�Maděrů. Přemýšleli nad tím, jestli pěstitelé a výrobci 
v ČR potřebují certifikát fairtrade. Diskutovali s našimi 
průvodci o bio zelenině, uhlíkové stopě, o kvalitě výrob-
ků apod. Ochutnávali zeleninu, kakaové boby, čokolá-

du, mleli kávu, hladili si koně, krávy, zkoušeli se nama-
zat bylinkovými krémy, nakupovali zeleninu apod. 
Mohli si prohlédnout výstavu plakátů Cena kakaa. 
Snad si svými osobními prožitky vybudovali pozitivní 
postoj k místním pěstitelům, chovatelům a výrobcům 
a pochopili, proč je pro všechny přínosné podporovat 
prodej lokálních a fairtradových výrobků. Velehradem, 
bazilikou žáky provedla paní Pavlicová, výuku ve škole 
odučil i starosta obce Aleš Mergental.

Chtěli jsme rozsvítit svět! Pozvali jsme vás do naší 
školy, abychom rozsvítili společně svět, kde se vzdě-
lávají naše děti. Od rána zůstaly dveře školy otevře-
né. V�dopoledním programu několik rodičů navštívilo 
hodiny výuky na 1. stupni. Bylo skvělé, že se rodiče 
a prarodiče zapojili do samotné výuky, spolupracovali 
s dětmi i mezi sebou. Odpoledne se škola začala plnit 
nejen rodiči, ale i bývalými kolegy a absolventy. Ote-
vřely se dveře všech tříd. Vyučující připravili společně 
s žáky zajímavý program, který mapoval naši výuku, 
její styl. Příchozím jsme nabídli kávu v naší literární 
kavárně. Kuchařky, žáci a učitelé připravili ke kávě 
skvělé občerstvení. V přízemí jste mohli vidět pokusy 
s�ohněm, výuku s českými vynálezci, světelnou pěvec-
kou show. Projít jste se mohli třídou, kde jste odhalili 
světelné tajemství broučků. V patře na druhém stup-
ni čekal program Erasmus+ a vzkazy našich žáků 
v� několika jazycích, seznámili jste se s výukou děje-
pisu a programem Paměť národa, jehož jsme členy. 
Vyzkoušet jste si�mohli roboty a jejich programování, 
v environmentální učebně byly připraveny mikroskopy 
a velmi oblíbené brýle s rozšířenou realitou. Český 
jazyk ukázal pomůcky a práce žáků. Fyzikální pokusy 
se staly také velkou zábavou nejen pro žáky, ale pro 
všechny příchozí. Po škole visely naše vytvořené Fun 
Facts – zábavné informace ze školy. Dozvědět jste 
se třeba mohli, že do�naší školy chodí celkem sedmero 
dvojčat. Svoje získané informace jste si mohli ověřit 
při hře Kahoot. Prázdná nezůstala ani tělocvična, v ní 
si�zacvičilo i několik tatínků společně s žáky. Závěr pak 
patřil světelné show. V�úplné tmě (pro tuto příležitost 
jsme nechali zhasnout venkovní lampy) osmáci tančili 
a využili světla svých mobilů. To světlo jsi ty (skupina 
Jelen) – byl taneční vzkaz žáků a vyučujících prvního 
stupně se světelnými náramky. 

Milí naši příznivci, návštěvníci, rodiče, prarodiče, 
absolventi, známí, kamarádi, děkujeme, že jste s námi 
rozsvítili svět školy, výuky, vzdělávání!!!!!!!

A svět společně v tomto roce ještě rozsvítíme při 
vánočním setkání. A tak hodně štěstí, jsme přišli všem 
přát, ať hodní zlé přelstí, a můžem se smát. Vše dobré 
v�novém roce všichni z velehradské základky. 

Přejeme všem žákům, rodičům a celému pracovní-
mu týmu naší školy rozsvícený školní rok plný pohody 
a�radosti z objevování a vzdělávání!!!!

 
Mgr. Andrea Olbertová, MBA

ředitelka ZŠ Velehrad
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Začátek nového školního roku 
na Stojanově gymnáziu, Velehrad 

snad nemohl být hektičtější. Řady 
žáků SGV rozšířilo dalších 68 prváků, kteří se hned 
v�prvních zářijových dnech zúčastnili v Rajnochovicích 
seznamovacího pobytu a do lavic se vrátili jako dobrá 
parta.

Hned v září vyrazila školní cimbálovka a schóla 
na několikadenní výlet na východní Slovensko, kde 
v místních školách i kostelích předvedla část ze svého 
bohatého repertoáru. 

O týden později měla další skupinka, tentokrát dru-
háků, vyrazit na návštěvu spřátelené školy v slovinském 
Mariboru. Tak jako všem v celé republice, stopku jejich 
plánům vystavila tlaková níže Boris, která do někte-
rých oblastí střední Evropy přinesla rozsáhlé povodně. 
Budova školy zůstala naštěstí velké vody ušetřena, 
ale nově zrekonstruovaná fara v Korytné, která slouží 
jako základna pro mimoškolní aktivity SGV, toto štěstí 
neměla – sklepní kapli do výšky pár desítek centimet-
rů zaplavila spodní voda. Díky místním dobrovolným 
hasičům se však všechno podařilo zvládnout, a tak fara 
mohla začít pár dnů poté neomezeně fungovat. K tomu 
jí na konci září za účasti široké veřejnosti slavnostně 
požehnal otec arcibiskup Josef Nuzík. 

O slíbenou návštěvu Slovinska žáci nepřišli, usku-

tečnila se v říjnu v mnohem klidnějších podmínkách. 
Ještě v září však vyrazila školní auta na návštěvu další 
spřátelené školy, tentokrát v maďarském Miškolci. 
No a protože se na Stojanově gymnáziu nově učí také 
španělský jazyk, vyhodnotili jsme, že by bylo skvělé zís-
kat další partnerskou školu právě ve Španělsku. Jako 
předvoj pro navázání budoucích přátelských vztahů 
se�ve Španělsku na začátku října přestavil Pěvecký sbor 
Stojanova gymnázia, který spolu se sborem z�Hradce 
Králové uskutečnil několikadenní turné po této zemi, 

během kterého měl možnost koncertovat i ve� slav-
ném chrámu Sagrada Familia v Barceloně. Podařilo 
se�také plánované navázání spolupráce se střední školou 
v�Mataró, kam skupina čtrnácti našich studentů zavítá 
v březnu.

Cimbálová muzika a schola na Východním Slovensku

Výměnný pobyt 2. ročníku ve Slovinsku

Výměnný pobyt 3. ročníku v Maďarsku

Pěvecký sbor v Barceloně

Navázání partnerství se střední školou v Mataró

Pěvecký sbor v bazilice Sagrada Familia v Barceloně 
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Na sklonku září uskutečnili žáci obou tříd čtvrtého 
ročníku svou poslední společnou exkurzi do Prahy 
a�v�říjnu stejně jako druháci a třeťáci absolvovali již tra-
diční třídenní kurz osobnostního rozvoje ve Fryštáku. 

Ve středu 20. listopadu se cesty našich žáků v jed-
notlivých ročnících rozdělily: zatímco se prváci sezna-
movali s metodami efektivního učení, žáci druhého 
ročníku vyrazili ochutnat, jak vypadá pracovní proces. 
Část z nich využila nabídky exkurze do firmy ALTECH 
v Uherském Hradišti a jiní navštívili uherskohradišť-
skou nemocnici a seznámili se s profesemi, které se zde 
vyskytují. Třeťáci zamířili v rámci kariérového pora-
denství na veletrh vzdělávání Gaudaemus v Brně, 
kde jsou prezentovány snad všechny vysoké školy v ČR 
a nejen v ní. Maturanti jako součást výuky moderních 
dějin navštívili jedno z nejtemnějších míst evropské his-
torie – bývalý koncentrační tábor v Osvětimi.

Nesmíme zapomenout na aktivity, které organizuje 
Středisko volného času při SGV Ponto. Na podzim to 
byla především potáborová setkání účastníků celkem 
pěti prázdninových táborů (nově byl jeden z nich zacílen 
na žáky středních škol), která alespoň na jeden víkend 
připomněla krásné okamžiky strávené o prázdninách. 
Ponto zrealizovalo také několik běhů kurzu pro hlavní 
táborové vedoucí a podobně jako v minulých letech 
otevřelo pro naše žáky více než třicet různorodých 
kroužků.

V roce 2025 si připomínáme osmdesáté výročí 
ukončení druhé světové války a na tuto událost 
zaciluje celá řada akcí na škole, ať již formou výbě-
ru témat ročníkových prací, celoročním projektem, 
v�rámci kterého se žáci každý týden snaží odhalit někte-
rou z významných osobností druhé světové války nebo 
návštěvou smutně proslulého koncentračního tábora 
v�Osvětimi, při které si nejeden člověk položí otázku, 
jak je možné, že se někdy něco takového mohlo stát. 
Že�ani současná Evropa není prostá problémů připomí-
nají na škole aktivity Evropského parlamentu mládeže.

Poslední listopadový víkend se brány naší školy 
otevřely pro všechny případné uchazeče o studium na 
SGV a jejich rodiče. Několika stovkám návštěvníků se 
ochotně věnovali naši žáci i pedagogové a seznamovali 
je s podmínkami přijímacího řízení i s chodem celé 
školy. Kdo nestihl listopadové dny otevřených dveří, má 
ještě příležitost podívat se na Stojanovo gymnázium 
v pátek 10. ledna 2025. V příštím školním roce bude-
me otevírat nově tři třídy prvního ročníku gymnázia, 
takže šance na přijetí by měla být větší než v minulém 
školním roce.

Těšíme se, co nám přinese nový rok a chceme popřát 
všem čtenářům zpravodaje, aby pro ně byl rok 2025 
požehnaný a pokojný.

Michal Hegr
ředitel školy

Seznamovací pobyt 1. ročníku v Rajnochovicích

Potáborko modrého turnusu v Korytné Slavnostní otevření volnočasového centra v Korytné 
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Ani se to nezdá, ale školní rok 2024/2025 je nejen 
pro naši základní uměleckou školu, ale také pro 

zdejší pobočku na Velehradě, rokem ,,jubilejním“, tedy 
desátým. Jsme rádi, že naši žáci nastoupili do výuky 
opět s odhodláním a nadšením, poznávat krásný svět 
hudebního umění. A protože chceme toto výročí oslavit 
samozřejmě hudbou, přichystali jsme v průběhu škol-
ního roku řadu vystoupení. Kromě koncertu učitelů, 
který proběhl 22. října, účinkovali naši žáci na řadě 
předvánočních akcí. Mnoho dalších hudebních vystou-
pení nás pak čeká i ve druhém pololetí.

Vánoční koncert se konal ve středu 11. prosince, 
tradičně v prostorách velehradské základní školy. Tento 
koncert ozdobili svými krásnými výkony mladí uměl-
ci z pěveckého, dechového, kytarového i klavírního 
oddělení. Zpestřením této besídky bylo také vystoupení 
„pěveckého sboru“ složeného z žáků hudební nauky. 
V jejich podání zazněly tři vánoční písně za doprovodu 
tria složeného z flétnistek Elišky Chamraďové, Marie 
Misíkové a Alžběty Zábranské. Ze sólových skladeb  
přednesla na klavír, Clementiho sonatinu C-dur, Magda-
lena Valerová, ze třídy Jana Pleváka. Na housle pěkně 
zahrál koledu ,,Byla cesta, byla ušlapaná“, Eduard 
Slavík. V závěru zazněla píseň Veni Domine, v podání 
Anny Krystové. Všem žákům patří dík za nacvičení 
skladeb a jejich krásný přednes pro potěšení a vánoční 

naladění všech přítomných. Výkony mladých hudeb-
níků byly samozřejmě oceněny náležitým potleskem.  
Poděkování patří také pedagogům, kteří své žáky na toto 
vystoupení připravovali.
Řada žáků z Velehradu byla zapojena také do před-

vánočních vystoupení které probíhaly v Uherském Hra-
dišti. Byl to například vánoční koncert v Redutě, kde 
účinkovaly flétnistky ze třídy paní učitelky Kamenčá-
kové a také zpěvačky ze třídy paní učitelky Hutyrové.

Závěrem bych chtěl popřát za kolektiv učitelů ZUŠ Slo-
vácko pohodové, radostné a požehnané prožití vánočních 
svátků a vše dobré do nastávajícího roku. A v příštím roce 
se budeme opět těšit u hudebních setkávání.

Bc. Jan Plevák

Velehradská pobočka hradišťské ZUŠky vzdělává naše talentované žáky. Na ZŠ Velehrad-žáky 
velehradské ZŠ a v učebnách SVG studenty Stojanova gymnázia. Výuku hry na klavír, elektro-
nické klávesové nástroje, varhany a hudební nauku vyučuje Mgr. Jakub Macek. Housle a violu 
vyučuje Marek Ovčáčík a flétnu Lenka Malíková. Výtvarný obor vede Veronika Daňková.
Jsme velmi rádi za podporu Obecního úřadu na Velehradě, vedení ZŠ a SGV na Velehradě a 
vás rodičů, že se můžeme setkávat na koncertech a vernisážích. Na jeden koncert si Vás rovnou 
dovolujeme pozvat.

Ve čtvrtek 19. 12. 2024 v 16:30 
v atriu ZŠ Velehrad proběhne vánoční koncert a koledování žáků pobočky Velehrad. 

Budeme se moc těšit na setkání s Vámi.
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Vážení a milí čtenáři,

konec roku se velmi rychle blíží a s ním přichází i 
hodnocení, co jsme vlastně od léta 2024 stihli připravit 
a nabídnout pro děti z Velehradu a jeho blízkého okolí. 

Podařilo se nám připravit krásné letní prázdniny 
pro děti. Proběhly zde celkem dva příměstské tábo-
ry se zaměřením na výtvarné, sportovní, poznávací 
a přírodovědné aktivity a jeden pobytový tábor „Já 
nic, já muzikant“ s hudebním zaměřením. Pro jeho 
realizaci jsme vybrali Kemp Velehrad, který nabízí 
super zázemí, stravování a vše, co potřebují mladí 
muzikanti. Poděkování především patří Vojtovi Lužovi 
a jeho pracovnímu kolektivu, zejména paní kuchařce 
Dáši Maděrové, která plnila dětem i vedoucím, co jim 
na „mlsných jazýčcích viděla“. Myslím, že závěrečný 
koncert byl poděkováním také všem, kteří nám pomá-
hali, aby děti zažily nevšední tábor v krásném prostře-
dí. Tábor připravila naše kolegyně Radka Turzíková 
a�zúčastnilo se ho 35 dětí.

Děkujeme také za vlídné přijetí v prostorách základ-
ní školy. Zde proběhl týden s názvem „Cesta do PRA-
VĚKU“, kterého se zúčastnilo celkem 25 dětí, o něž 
se starali vedoucí pod vedením Terezy Kremplové. 
Tajemná výprava do pradávných časů plná badatelů, 
kteří zkoumali vznik naší planety, nebáli se paleontolo-
gických vykopávek a dokázali bez váhání vyslovit např. 
Micropachycephalosaurus!  

Další příměstský tábor, který se letos konal již popá-
té, byl zaměřený na ryby a rybářství. Obce Velehrad 
a�Modrá jsou na tento typ táborů velmi vhodné, proto-

že v okolí obou vesnic je několik rybníků. Mladí rybáři 
měli zázemí v Obecním domě na Modré. Děti prožily 
týden rybaření pod dohledem zkušeného, a hlavně 
nadšeného rybáře, Vaška Hrabince. Děti se dozvěděly 
mnoho zajímavostí ze života ryb, jaké používat návna-
dy a jaký je život u vody, ve vodě a v krásné přírodě. 
Tábora se zúčastnilo 20 dětí. O všechny se vzorně sta-
rala Anička Kremplová, hlavní vedoucí tábora. I pro 
příští rok evidujeme velký zájem dětí o tento tábor, tak 
se budeme těšit, že si zase užijeme krásné prázdniny.  

Na všechny prožité letní dny děti jistě vzpomínají 
rády a těší se na další prázdniny s DDM Šikula. 

Na začátku nového školního roku 2024/2025 jsme 
tradičně otevřeli zájmové kroužky Domu dětí a mlá-
deže Šikula, a to jak pro děti z mateřské, tak i základní 
školy. Pravidelně se scházíme ve třech skupinkách 
výtvarníků, letos pracují na téma „Až já budu velký, 
bude ze mě ...“, které si pro ně připravila Martina 
Dörrová. Při společné práci si čtou a povídají o�povolá-
ních, známých i méně známých, minulých i budoucích. 
Připravují se tak na svou další činnost, a to formou 
zájmového vzdělávání, formou zážitkové pedagogiky. 
Dochází tak k propojování formálního a neformálního 
vzdělávání.  Pracují s nejrůznějšími materiály a použí-
vají techniky, které jsou často netradiční a podporují 
fantazii, kreativitu, dovednosti a znalosti dětí. 

Máme také pět skupinek kytaristů, kteří se učí hrát 
podle akordů pod vedením Lenky Večeřové, schází 
se�v prostorách Obecního úřadu – spolkové místnosti. 
Někteří jsou již pokročilí hudebníci, někteří začáteční-
ci, ale všichni s nadšením a s radostí hrají a zpívají. Pro 
pokročilé otvíráme nový kroužek, ve kterém se budou 
učit vybrnkávat, ale také hrát na elektrickou kytaru. 
Máme tady hodně talentovaných dětí, které budeme 
velmi rádi v jejich rozvoji podporovat. Těšíme se na to, 
jak se budou dále  zdokonalovat. 

A tradičně máme také sportovní gymnastiku 
v tělocvičně ZŠ Velehrad, pod vedením Martiny Hudá-
kové. Cílem je naučit děti nejen základům sportovní 
gymnastiky a gymnastické abecedy, ale také dodržo-
vání pravidel fair play a prohlubování kamarádství, 
empatie. Tento sportovní kroužek letos navštěvuje 12 
dětí, zejména ze Základní a Mateřské školy Velehrad. 
Rády cvičí na koberci, kladině, kruzích, ale i na hrazdě. 

Všechny děti, které navštěvují naše kroužky na Vele-
hradě, můžete na konci školního roku vidět na malé 
akademii v Turistickém centru, kde vám předvedou, co 
všechno se naučily. Budeme se na Vás těšit.

Sledujte naše webové stránky: www.ddmsikula.cz, 
facebook (www.facebook.com/DumDetiSikula), kde 
vás informujeme o našich aktivitách.  

Krásné Vánoce 2024 a vše nejlepší v novém roce 2025! 
Mgr. Ivana Zůbková ředitelka 

Domu dětí a mládeže Šikula Uh. Hradiště
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Milí spoluobčané a přátelé,

končí rok 2024 a poutní areál může zhodnotit svoji 
letošní turistickou a poutní sezonu.

Naposledy jsme na těchto stránkách informovali na 
začátku léta. Od té doby proběhla spousta událostí. 
Pokusím se tedy vyzdvihnout ty nejzajímavější, které 
se u nás konaly i s podporou Matice velehradské.

Hlavní vrchol naší poutnické sezony, Dny lidí 
dobré vůle, proběhly v obvyklém režimu. Náš poutní 
Velehradský dům sv. CM hostil po oba dny tradiční 
přepisování bible, kterého se zúčastnilo 150 dětí 
i� dospělých. V nově zpřístupněných prostorách pod-
zemí baziliky v bývalém refektáři se konalo např. 
autorské čtení herce Igora Bareše, který přednesl 
dramatické zpracování životních osudů arcibiskupa 
olomouckého a metropolity moravského, lidem nazý-
vaného „tatíček Stojan“. Matice velehradská měla 
opět svůj stánek v�poutním areálu. Oslavy národního 
svátku sv. Cyrila a Metoděje jsme připomínali také při 
tzv. malé pouti, která se konala v neděli nejblíž tomu-
to svátku. Mši svatou v bazilice celebroval biskup 
Antonín Basler. Odpoledne následovala přednáška 
v Turistickém centru Marka Orko Váchy na téma 
„Péče o společný domov“ Zemi, dle pohledu papeže 
Františka. Přednáškový sál byl zcela zaplněn.

Další významnou akcí byla Pouť Matice velehrad-
ské 15. srpna. V den titulární slavnosti naší baziliky 
celebroval mši svatou P. Zdeněk Stodůlka, delegát pro 
evangelizaci. Přijela za námi také ředitelka azylového 

domu pro handicapové matky s dítětem v Dolním 
Podluží. Při mši proběhla sbírka na tento domov.

Koncem prázdnin se konala tradiční XXIV. Hvěz-
dicová pěší pouť. Závěrečnou mši svatou, která ukon-
čila několikadenní putování z různých koutů naší 
země, vedl P. Miroslav Suchomel, předseda Matice 
velehradské. Poslední z poutí byla Svatováclavská 
pěší pouť, která naopak na Velehradě začínala, a její 
účastníci putovali na Svatý Hostýn. Poslední pouť této 
sezony 29. 9. byla připomínkou arcibiskupa Antoní-
na Cyrila Stojana. V tento den také pořádala Matice 
velehradská další besedu na Stojanově. Tentokrát 
bylo tématem představení nové knihy Mgr. Petra 
Hudce Stojanov, dílo z lásky podniknuté. Autor 
publikace, místopředseda Matice, se spoluautorkou 
Mgr. Terezou Kovaříkovou, poutavým způsobem 
přiblížili historii tohoto poutního a exercičního domu.

Poutníci však přicházeli do naší baziliky i samostat-
ně nebo v menších skupinách spolu se svými farnost-
mi např. při děkanátních poutích.

V době prázdnin se také konal hudební festi-
val Šroubek. Vzhledem k nepříznivému počasí byla 
akce přesunuta do Zimního sálu zdejšího gymnázia 
a�vystoupili na něm kapely My3avi, Lada Šimíčková 
a Ivo Cicvárek. 

Velkou událostí bylo instalování dalších bohoslu-
žebných prvků v bazilice od sochaře Otmara Olivy. 
Jde o věčné světlo, oltářní svícny a procesní kříž 
u�oltáře.
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B O H O S L U Ž B Y  V � D O B Ě  VÁ N OČN Í
Den Velehrad Tupesy Salaš Den Velehrad Tupesy Salaš

Út 24.12. 24:00 15:00 - St�1.1. 7:30  |  10:00  |  15:00 8:30 10:30

St�25.12. 7:30  |  10:00  |  15:00 8:30 10:30 Čt 2.1. 18:00 - -

Čt 26.12. 7:30  |  10:00 8:30 10:30 Pá�3.1. 6:30 | 18:00 16:30 -

Pá�27.12. 6:30 | 18:00 - - So 4.1. 9:00 | 18:00 - -
So 28.12. 9:00 | 18:00 - - Ne 5.1. 7:30  |  10:00  |  15:00 8:30 10:30

Ne 29.12. 7:30  |  10:00  |  15:00 8:30 10:30 Po�6.1. 6:30 | 18:00 - -
Po�30.12. 6:30 - - - - - -
Út 31.12. 17:00 - - - - - -

Radostí dětí ohřejí si ruce
budou se usmívat a říkat

jsou tady Vánoce
a bílou nití zaobroubí mráz 

to roztřepené
co v nich obnosilo za tak dlouhá léta.

A budou trošku veselí
a trošku smutní

a trošku pobaveni sami sebou
a ticho roztáhne svých deset prstů 

před jejich tváře
a zamrzne do opuštěných ulic

A teplá ramena stromečků
vtlačí se do oken až bezdětní

půjdou po večeři na procházku
a budou se držet za ruce

a budou si dětmi
a každý z těch dvou

bude se snažit být dospělejší
pečovat o toho druhého
protože venku je kluzko

a uvnitř Vánoce

Radostné, pokojné a milostiplné prožití vánočních svát-
ků, nový rok 2025 plný naděje a Božího požehnání

přejí všem spoluobčanům
děvčata a�pracovnice        

Chráněného bydlení sv. Cyrila a�Metoděje

Jan Skácel

Vánoce dospělých

Pro turisty byl letos nově vytvořen cyklus pro-
cházek cisterciáckou krajinou. Prohlídkový okruh 
trvající téměř dvě hodiny byl lákavým zpestřením naší 
nabídky. 

Na podzim proběhla další ze společných aktivit 
podporující ohrožené skupiny. V letošním roce je to 
právě již zmiňovaný azylový dům sv. Vincence de 
Paul v Dolním Podluží. Při potravinové sbírce bylo 
nasbíráno díky vaší štědrosti velké množství trvan-
livých potravin, ale také finanční příspěvek určený 
na�tento účel. Všem dárcům vyslovujeme velké podě-
kování. 

S končící sezonou také doběhl letošní cyklus var-
hanních koncertů, kdy se představilo několik varha-
níků z celé republiky.

I letos se konal další ročník Cisterciácké pečeti, 
mezinárodní výstavy mešních a košer vín. V tomto 
roce bylo vystaveno 72 soutěžních vzorků. Nejlepším 
vínem se stalo víno TE DEUM LAUDAMUS, ročník 
2021 z rajhradského klášterního vinařství.

Zahájení adventu proběhlo 30. listopadu čtením 

herce Františka Kreuzmanna v kapli na Stojano-
vě. Poté následovalo krátké posezení a na závěr byl 
požehnán farářem J. Čunkem adventní věnec a sta-
rostou rozžato jeho první světlo u turistického centra.

V době adventní jsme se mohli ztišit při rorátních 
mších vždy v sobotu v 6:30, ale také při adventní 
duchovní obnově, kterou vedl P. Ladislav Árvai SJ.

Doba vánoční patří tradičně také Svatoštěpánské-
mu koncertu Hradišťanu s Jiřím Pavlicou a jeho 
hostem, kterým v tomto roce bude Martin Chodúr. 
Zájemci mohou vstupenky zakoupit na infocentru.

Informace o dění v areálu poutního místa nalezne-
te na www.velehradinfo.cz nebo také www.matice-
velehradska.cz, na FB i IG Poutní areál Velehrad a IG 
Matice. Jménem všech pracovníků Poutního areálu 
Velehrad a Matice velehradské Vám přeji požehnané 
Vánoce a vše dobré v novém roce.

  
P. Josef Čunek SJ, za farnost

Petra Číhalová, za poutní areál
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V závěru července jsme se po několika letech vydali 
na jeden společný tábor pro mladší i starší Cvrčky. 

Pro jeho konání bylo vybráno vskutku překvapivé místo, 
a to obec Bratřejov nedaleko Vizovic.

První ráno jsme se probudili do středověké Francie 
zmítané Stoletou válkou. V této temné a ponuré atmo-
sféře se objevilo malé světýlko naděje, mladá dívka 
Johanka z Arku. Její nezdolné odhodlání zachránit 
Francii nás strhlo do víru událostí, které nás provázely 
celým týdnem. Putovali jsme francouzskou krajinou, 
pomohli Johance osvobodit Orleans od Angličanů, 
bezpečně jsme doprovodili Karla VII. do Remeše, kde 
jsme se stali svědky jeho korunovace a byli pozváni 
k�účasti na rytířském turnaji. Dozvěděli jsme se něco 
o�dvorské etiketě, naučili se pár francouzských slovíček, 
vyzkoušeli jsme si šerm, luk i žonglování. Přestože jsme 
byli Johance skvělými pomocníky, intriky středověkých 
mocnářů přesáhly naše schopnosti. Johančin příběh 
však neskončil její smrtí, jak by se mohlo zdát. Naopak, 
její odkaz překročil hranice času a již po staletí je zdro-
jem inspirace, kterou jsme i my na táboře mohli zakusit. 

Táborový tým se neskládá jen z vedoucích a dětí, 

proto bychom nyní chtěli ještě jednou poděkovat našim 
milým tetám Toni Kučerové a Míši Moudré, které 
se krásně staraly o naše hladová bříška, a děkujeme 
také otci Jiřímu za jeho zapojení do tábora, a to nejen 
po� duchovní stránce. Dále bychom chtěli poděkovat 
za finanční podporu obcím Velehrad, Modrá a Tupesy. 
V�neposlední řadě náleží poděkování velehradské far-
nosti, která nám poskytuje nejen finance a zázemí, ale 
hlavně podporu a požehnání ke všem našim aktivitám. 

Kateřina Moudrá & Nela Obdržálková

Naše společenství na Velehradě působí již více než 
20 let a je radost sledovat, jak se stále rozvíjí a�roste. 

Scházíme se s dětmi a vedoucími pravidelně každý pátek 
v 16:00 před farou. Program začínáme společnou mod-
litbou a příběhem, o němž si poté povídáme, děti tak 
mají možnost například osvěžit své znalosti z Bible či 
se dozvědět něco nového. Následují hry a aktivity – za 
hezkého počasí venku, při nepříznivém počasí pak v naší 
místnosti na faře, které říkáme „cvrčkárna“.

Součástí programu bývá také malé občerstvení, které 
pro nás připravují obětavé maminky, nejčastěji nějakou 
dobrou buchtu nebo koblížek. Na závěr se věnujeme 
přípravě na mši svatou. Kluci ministranti se připravují 
v�sakristii, zatímco holky zpívají ve schole. Děti mají také 
možnost připojit se před mší svatou k modlitbě růžence. 
Schola, ve které většina dětí (holek) zpívá, doprovází dět-
skou páteční mši svatou, písničkou či dvěma obohacuje 
nedělní hlavní mši, a někdy vystupuje i při zvláštních 
příležitostech, jako je například Noc kostelů.

Na začátek a konec školního roku se setkáváme 
u� táboráku a vítáme nový školní rok (nebo prázdniny). 
Opékáme špekáčky, povídáme si, hrajeme hry a většinou 
nechybí ani meloun a zmrzlina. 

Každý rok na první adventní neděli probíhá charitativ-
ní akce zvaná „Adopce na dálku“. Společně připravujeme 
různé výrobky a dobroty, například cukroví, přičemž na 
přípravě výrobků se podílí i maminky dětí a další lidé 
z farnosti. Tyto výrobky následně prodáváme a výtěžek 
putuje na podporu naší adoptované dívky v rámci progra-
mu „Adopce na dálku“ a také na další dobročinné účely.

Další z našich oblíbených aktivit v předvánočním 

období je pečení perníčků. Děti se s chutí zapojují do�pří-
pravy i zdobení, a výsledek stojí vždy za to. Brzy násle-
duje příchod svatého Mikuláše a jeho družiny, kteří děti 
každoročně těší svou návštěvou, drobnými dárky i vřelým 
poselstvím.

Každoročně se zapojujeme do Tříkrálové sbírky, při 
níž se převlékáme za tři krále a obcházíme obec. Navště-
vujeme jednotlivé domácnosti, zpíváme koledy, rozdává-
me cukříky a kalendáře, a zároveň vybíráme příspěvky 
na�pomoc potřebným.

Pravidelně vyrážíme také na výlety. Na jaře máme 
společný výlet s dětmi i jejich rodiči, na podzimní výlet 
pak jezdíme pouze s dětmi. Často míříme na místa, kde 
je velká farní zahrada s ohništěm, a tradičně si opékáme 
špekáčky.

Pro starší děti z druhého stupně organizujeme v prů-
běhu roku speciální mládežnické večery, které se konají 
po páteční mši svaté. Tato setkání mají vždy konkrétní 
téma – někdy duchovní, jindy třeba sportovní.

Jsme nesmírně vděční za to, že se můžeme již tolik 
let pravidelně setkávat a vytvářet prostředí, kde se děti 
i� vedoucí mohou rozvíjet a poznávat. Děkujeme rodi-
čům za jejich důvěru a ochotu nám pomáhat s našimi 
aktivitami. Velké poděkování patří také naší farnosti, 
která nám poskytuje zázemí a podporuje naši činnost. 
Bez této důvěry a podpory bychom nemohli fungovat. 
A� v� neposlední řadě děkujeme těm nejdůležitějším – 
dětem a�vedoucím, kteří tvoří naše nynější „cvrčkovské“ 
společenství, a těšíme se na další společně strávený čas 
plný radosti, her a přátelství. 

Klára Vojáčková & Eva Jurčíková
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Čas Vánoc je spojen s příchodem světla a radost-
nou zvěstí. Ohlédněme se spolu za radostnými 

událostmi knihovního života v uplynulém období. 
Právě před půl rokem, v době letního slunovratu, 

zavoněly prostory knihovny lipovými květy. Přinesli je 
třeťáci, kteří je natrhali na lipách před školou a udělali 
mi tím ohromnou radost. 

A zrovna o radosti jsme si povídali nad knížkou 
„Měsíc radosti – 31 krůčků ke štěstí“. Kniha norské 
autorky Ragnhild Bang Nes je sice určena převážně 
dospělým, ale výzva  pořídit si deníček a zapisovat 
si důvody k radosti z různých oblastí života se hodí 
každému.  

Pro mě jako knihovnici je další velkou radostí nová 
výzdoba knihovny a nápis na dveře, který přivítá kaž-
dého z vás, kdo k nám zavítáte. V každém písmenku 
se skrývá autorské dílko jednoho žáka druhé třídy ZŠ 
Velehrad. S druháky a jejich paní učitelkou Kateřinou 
Švecovou jsme se domluvili na pravidelných setkáních 
„Škola v knihovně“ každý měsíc. Co setkání, to nová 

kniha, nové tvoření a taky nová výzdoba. Na začátku 
jsme se seznámili s knihovnou, jejím prostorem i sys-
témem řazení svazků a děti si samy zkusily půjčování 
knih. Knihovnu jsme provoněli ovocným punčem 
a�vyzdobili obrázky dýní. V listopadu jsme se z beletrie 
přeorientovali na literaturu naučnou. Povídali jsme si, 
jak se příroda chystá na zimu inspirovali se v�knize 
Bylinář. Přinesla jsem léčivé rostliny ze zahrady a�děti 
mě potěšily, jak všechny poznaly a hned navrhly 
i�možnosti jejich využití. Každý si vytvořil vlastní směs 
na bylinkový čaj v ozdobném sáčku. Prostě krása.  

Další důvod k radosti a na co se moc těším? Před 
pár dny nám přišel balík. Balík her od MINDOKu. 
Hry úplně nové i ty osvědčené „staré pecky“. Tak třeba 
„Krycí jména“, „Klofni rybku“, „Toulavé věže“ nebo 
„Jurská sváča“ a další. Jsou vám k dispozici. Každý 
čtvrtek si můžete přijít zahrát a využít klubovničku na 
obecním úřadě. Chystáme rozhodně i společné odpo-
ledne deskových her. 

Největší radost má knihovnice z toho, když 
to�v�knihovně žije. Když na knihy v policích nesedá 
prach, ale vy, čtenáři, jimi nadšeně listujete. Hledáte 
rady, tipy k tvoření, veselé obrázky i příběhy, do kte-
rých se člověk přímo ponoří. Nabídku žánrů, autorů 
i�jednotlivých titulů stále rozšiřujeme, za což patří dík 
vedení obce, které s pochopením a s ohledem na ros-
toucí ceny knih navyšuje rozpočet na nákup nových 
svazků. Rozhodování, které konkrétní knížky koupit, 
maximálně přizpůsobujeme přímo vám, konkrétním 
čtenářům. I v tom je ta krása i síla knihovny na malé 
obci. A velká radost z toho, když přijdete a potěší vás, 
že „jé, zrovna tuhle knížku jsem si chtěla přečíst“. 
Takže, jak opakuji stále, jsme rádi za vaše tipy a návr-
hy, co koupit, sem s nimi. 

A že to žije nejen mezi regály knih, ale taky při 
setkáních na společných akcích. 

Školní rok jsme zakončili ve slavnostním duchu při 
„Pasování prvňáčků na čtenáře“. Letos jsme zvolili 
prostory velkomoravské školy písemnictví v Archeo-
skanzenu Modrá. Je to radost, přivítat v knihovně děti 
s jejich čerstvou průkazkou.

V novém školním roce jsme hbitě zareagova-
li na� letošní rychlou, ale o to bohatší houbařskou 
sezonu. 10. října nám Ing. Přemysl Jirák představil 
na� přednášce „Léčivé houby“ zajímavé souvislosti 
zatím stále dost tajemného světa hub a spojitosti 
s� lidským zdravím. Viděli jsme léčivé houby z celého 
světa a� ochutnali i takové speciality jako houbové 
kakao. Příklady z praxe léčení houbami pana Jiráka 
se do�jedné přednášky rozhodně nevešly. Na jaře tedy 
chystáme pokračování. 

K tematice hub mají rozhodně co říct členové 
mykologického klubu na Salaši. Na jejich výstavách 
se pravidelně kocháme fotografiemi pana Miroslava 

Knihovna
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Němčického. Rádi bychom uspořádali výstavu jeho 
fotografií spojenou s přednáškou. 

Málokterý Čech by neměl radost, když vidí české 
korunovační klenoty. V reálu je to úchvatné, ale ne 
vždy se podaří. A většinou nemáme možnost prohléd-
nout si úžasně promyšlené a propracované detaily. 
Toto vše jsme ovšem viděli na fotografiích Andreje 
Šumbery, uznávaného restaurátora, který restauro-
val klenoty i další významné památky. Na přednáš-
ce 7.� listopadu nám představil opravdu dopodrobna 
každý z těchto národních skvostů i významy jednot-
livých součástí koruny, žezla, jablka i kříže. Věřím, že 
všichni jsme po přednášce odcházeli domů s povzne-
seným pocitem, že jsme viděli skutečnou krásu. 

Již tradicí je každoroční setkání všech nadšených 
cestovatelů, ať už po vzdálených destinacích, nebo 
milých koutech naší vlasti. „Cestovatelský večer 
v� knihovně“ je společná akce knihovny, základní 
školy, kde se organizace nadšeně ujali pan učitel Pospí-
šil a paní psycholožka Šárka Mošťková. Ale hlavně: 
spousty z vás, hlavně dětí, ale i rodičů, kteří jste ochot-
ní podělit se o zážitky ze svých letních dovolených, 
vybíráte krásné fotky a pečlivě připravujete prezenta-
ce. Při jejich sledování vždycky jen žasnu, jak skvěle 
a profesionálně vystupujete. Člověk se přímo přenese 
do cizích krajů. Letos 14. listopadu jsme se�vydali do 
9 zemí dokonce na 4 kontinentech: Kanady, Thajska, 
Španělska, Řecka, Rakouska, Bosny a Hercegoviny, 
Turecka, Itálie a Egypta a na závěr se s námi ještě 
podělili o své praxe v zahraničí středoškolští studenti 
oboru hotelnictví a cestovní ruch Eliška Bočková a 
Šimon Mergental - navštívili jsme rodinný penzionek 
na jihu Irska a pláže plné surfařů u oceánu ve Francii. 
Díky všem za skvělé tipy pro letní dovolenou!

Na konci listopadu proběhlo jedno na knihovnu 
netradiční setkání. Praktický kurz kvašení zeleniny. 
Ve čtvrtek 21. listopadu přijel Jan Kysela se sklenka-
mi zeleniny v nejrůznějších nálevech k ochutnání 
a�hlavně spoustou tipů a rad, jak si každý z nás může 
doma vytvořit tuto „vitamínovou bombu“. Přednáška 
se�u�vás setkala s velkým ohlasem. A tak už na jaře při-
pravujeme pokračování. Tentokrát se nebudeme věno-
vat chuti kyselé, ale naopak sladké a naučíme se�při-
pravovat sladké dezerty bez použití řepného cukru.  
Stejně jako v případě zeleniny, kde jsme si mohli 
zakoupit a do knihovny jsme pořídili autorskou knihu 
„Kvašená zelenina na 1008 způsobů“, bude tentokrát 
k dispozici čerstvě vytištěná knížka o dezertech. 

Aktivit, které připravujeme na příští rok je mnoho. 
Teď je tu ale adventní období klidu a čeká nás vánoční 
čas. Za celý kolektiv knihovny vám přeji, ať prožijete 
krásné Vánoce a každý den Vám přinese nějakou 
radost. V knihovně se na Vás těšíme opět od čtvrtka 
2. ledna.

Veronika Mergentalová

2. ledna.

Vero
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Na pošmourné zimní dny existují velmi dobré léky 
– kochání se krásou přírody, cestování a kreativita. 

Takže jako vždy vás zvu do našeho turistického centra.
 Celé léto jsme si užívali výstavu tradičních slovác-

kých ornamentů a konec léta jsme oslavili přednáš-
kou Vladimíra Šáchy o historii a nadčasovosti tohoto 
řemesla s úžasným workshopem, ve kterém jsme měli 
možnost si sami namalovat tašku pod vedením Dagmar 
Hermi Benešové.

 Taktéž jsme poskytli výstavní prostory pro obrazy 
a�leporela Kláry Roche Popelky s jejími mladými velmi 
talentovanými studenty. Inspirace je všude kolem nás 
a�my se snažíme tvořit a zlepšovat se každý den.

 Máme za sebou již třetí workshop malování hed-
vábných šátků. Tuto mistrovskou činnost plánujeme 
zopakovat ještě několikrát. 

Nezapomněli jsme ani na zdokonalování krásy žen-
ského těla, roztočili jsme se v rytmech bachaty.

Účast na slavnostech vína nám dělá radost každý 
rok. Je to skvělá příležitost, jak návštěvníkům našeho 
stánku předvést život na Velehradě. Všechny přícho-
zí jsme pohostili místními dobrotami a pobavili děti 
i�dospělé tematickými úkoly a perníkovými dílničkami. 

Takový byl tento půlrok. A nyní jsme připraveni 
oslavit Vánoce a ponořit se do novoročních svátků. Opět 
chystáme zajímavé akce a výstavy, na které rádi zveme 
všechny obyvatele Velehradu a naše hosty. V prostorách 
Turistického centra právě probíhá výstava betlémů.

V tomto roce bude v mém dopise Ježíškovi jen jedno 
přání, a to je klidné nebe nad hlavou, což přeji i Vám 
všem. 

Marina Nožičková
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Brány kempu už jsou letos zavřené, tak se stejně 
jako loni ohlédneme za naší čtvrtou sezonou ...

O letních prázdninách u nás opět probíhal tábor 
DDM Šikula „Já nic já muzikant“ a velehradský 
příměstský tábor Přírodních detektivů. Letní náladu 
i� přes přesunutí projekce kvůli nepřízni počasí zaří-
dilo letní kino na kempu. Už nyní přemýšlíme nad 
filmovým výběrem na další rok, ale můžeme zaručit, 
že se můžete těšit na současnou komedii a pohádku 
pro děti.

Teplé zářijové počasí nalákalo do kempu ještě pár 
školních skupin. A také jsme si společně užili spolu 
s� Kruhem organizovaný bigbít s kapelou Sekec. 
Poslední velkou akcí byl závěr seriálu mistrovství 
republiky v dogtrekkingu závodem Valašská Vlčica 
na konci října. Pomyslnou tečkou sezony byla pak 
stejně jako loni kempová zabijačka. Moc děkuji všem, 
kteří se na ní podíleli a věnovali velké úsilí a svůj volný 
čas k její realizaci.

Letos jsme si pronajali mobilní WC, které byly 
umístěny na louce směrem k Salaši. Toto řešení 
se �nám velmi osvědčilo a plánujeme jejich umístění 
i� v� další sezóně. Také proto příští rok vybudujeme  
nový septik a pískový filtr čímž nám odpadne kaž-
dotýdenní vyvážení odpadních vod.

Po doznění ubytovací sezóny jsme v říjnu zpev-
nili další část cesty pro karavany, připravili další 

karavanový box a rozšířili síť elektrických přípojek 
na stanové louce. Už nyní můžete při procházce 
směrem na Salaš  vidět velkou terénní úpravu zadní 
části kempu, která byla doposud neudržována. Tato 
část bude nově sloužit stanům a dalším karavanům. 
Novinkou příští sezony budou i  3 glampingové stany, 
které se těší oblibě po celém světě. Jde o velké plátěné 
stany vybavené postelí, lednicí i posezením na přilehlé 
terase stanu tak, jak jsou návštěvníci zvyklí z našich 
chatek.

Stále narážíme na limity naší hlavní budovy a to 
zejména sociálního zařízení. Proto jsme se rozhod-
li nechat zpracovat architektonickou studii budovy, 
která by vyhovovala současným potřebám kempu 
a� jeho návštěvníkům. Jelikož bude stavba takové-
ho rozsahu nákladná, rozhodli jsme se přistoupit 
k postupné realizaci. V příští sezoně proto chceme 
zahájit stavbu nových sociálek a kuchyňky pro 
kempaře. Stavba by neměla ovlivnit provoz kempu, 
proto budou stávající sociálky stále k dispozici. Stavbě 
nových ustoupí první tři chatky vedle hlavní budovy.

Za celý kempový tým děkujeme všem, kteří se u nás 
letos zastavili a těšíme se znovu na jaře 2025.

Na kempu zdar
Vojta Luža, správce kempu
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A zase přišel čas na bilancování. Vzali jsme kalen-
dář, začali listovat pozpátku a divit se, kolik se 

toho za poslední půlrok v DZP Velehrad -  Vincentinu 
i v DZP Velehrad - Buchlovské odehrálo. 

Zajímavé bylo, kolik věcí se odehrávalo na Vincen-
tinu ve stejný čas ve vícero rovinách. Bylo to období 
prodchnuté aktivitami zaměřenými na zvyšování kva-
lity poskytované služby našim klientům, vcelku zdárně 
jsme prošli několika kontrolami, které nás zároveň 
inspirovaly k prožívání nových zážitků s klienty, aby 
mohli zakoušet běžné věci, které všichni prožíváme 
doma. Na neděli si napečou ke kávě, udělají pizzu, 
pomazánky.  Oslavili jsme několik jubileí. Uskutečnilo 
se spousta výletů do různých míst, cukráren, obchodů, 
navštívili přátele, rodinu, v dušičkový čas navštívili 
hřbitovy. Připravujeme se na hezké prožití Vánoc.  
Pečujeme také o spirituální oblast našeho života, každý 
měsíc mají klienti možnost udělení svátosti smíření, 
za�klienty je následně sloužena mše svatá, byla udělena 
svátost pomazání nemocných. S klienty z DZP Buch-

lovská se pravidelně setkáváme při různých kulturních 
příležitostech.

Významnou událostí pro náš domov i Sociální 
služby Uherské Hradiště, p.o. bylo udělení ocenění 
Pracovníka roku v sociálních službách Zlínského 
kraje paní Miladě Lakosilové, vedoucí všeobecné 
sestře domova, za její dlouholetou odbornou i lidsky 
krásnou práci s klienty domova, kterou vykonává již 
více než 30 let. 

V průběhu roku se pracovníci dále odborně vzdělá-
vali v oblasti alternatívní komunikace, první pomoci, 
poznávají práci s klienty v multisenzorickém prostředí, 
které jsme klientům vytvořili. Důležitou oblastí našeho 
zaměření je a bude vzdělávání a praxe v poskytování 
paliativní péče potřebným obyvatelům domova. Pra-
covníci se rádi vzdělávají a zavádějí do praxe přístupy, 
které vedou k rozmanitějšímu a kvalitnějšímu proží-
vání života klientů, jsou odborníky na svých místech, 
vytvářejí spolehlivé a dobré pracovní týmy a za jejich 
práci jim patří poděkování. V příštím roce nás čekají 
velké změny, ale to až příště… 

V DZP Velehrad – Buchlovská nadále probíhá 
transformace této služby, s klienty, jejich opatrovní-
ky, veřejným opatrovníkem, Obcí Velehrad, probíhá 
komunikace o hledání vhodných sociálních služeb 
pro konkrétní klienty, následně jsou podávány žádos-
ti o tyto sociální služby. Nadále pracovníci domova 
se� intenzívně v rámci svých personálních možností 
věnují klientům, zapojují je do běžných aktivit, jezdí 
na výlety, nákupy, účastní se kulturních aktivit jak 
v domově, tak v obci. Kromě běžného života klientů 
v domově se zde více žije budoucností a otázkami 
kolem ní. V současné době se zpracovává projektová 
dokumentace na výstavbu komunitního typu DZP 
v�Uherském Ostrohu o kapacitě 18 klientů rozdělených 
do�3 domácností o 6 klientech a zázemí pro pracovníky. 
Tato služba pro klienty z DZP Buchlovské by měla být 
dokončena do roku 2028. Nejpozději ve stejném roce 
by měl být ukončen provoz služby domov pro osoby 
se� zdravotním postižením a zahájena rekonstrukce 
objektů na novou službu - domov se zvláštním reži-
mem pro seniory s demencí.

 Ocenění patři pracovníkům domova, kteří prochá-
zejí velkými a častými změnami, dokážou na ně pruž-
ně a konstruktivně reagovat, zocelují se nejen profesi-
onálně, ale také osobnostně, neboť i při změnách mají 
na mysli především kvalitní a lidsky poskytovanou 
službu svým klientům, které při změnách doprovázejí. 

Za pracovníky i klienty všech domovů přejeme požeh-
nané Vánoční svátky a v novém roce spokojenost v osob-
ním i profesním životě a především, abychom naše životy 
mohli žít v míru. 

Bc.�Renata Chudíková 
Vedoucí sociální pracovnice
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Vážení spoluobčané,

všichni již prožíváme advent, který je předzvěstí nej-
krásnějších svátků – svátků vánočních. Měly by nám 
přinést možnost obdarovat své blízké, navštívit své rodiny 
i známé, ale hlavně užít si krásné sváteční pohody. Toto 
období je také časem, kdy musíme zvládnout hodně práce 
a starostí. Za naše úsilí nám budou odměnou rozzářené 
oči našich blízkých, a hlavně těch nejmenších. 

V únoru se obsadila v naší službě pozice aktivizačního 
pracovníka a tím se otevřeli i větší možnosti pro aktivizaci 
klientů. Klienti pravidelně jezdí na výlety, nejčastěji vla-
kem, který si velmi oblíbili. 

Další změna nastala v květnu, kdy se nastěhovala nová 
klientka a energie ve službě dostala úplně jiný rozměr. 
Dámský koutek, ruční práce a činnosti, které jsme do� té 
doby neznaly, se najednou staly každodenní rutinou. 
V�měsíci květnu jsme také otevřeli patro, které slouží pri-
márně pro aktivizaci. Patro slouží pro radost, klid a�smys-
luplně využitý volný čas klientů.

V čase Velikonoc klienti pekli mazanec, beránka, pletli 
pomlázky, barvili vajíčka, zkrátka vše, co se v předveliko-
nočním čase tradičně dělá. 

V létě jsme slavili narozeniny 4 klientů a trávili většinu 
času na koupališti. Také probíhal řetězec aktivit s výsad-
bou zeleniny, kdy cílem této aktivity je, aby klienti viděli 
cyklus od výsadby, přes péči o rostliny, sledování růstu, 
vytváření plodů, sklizeň a kuchyňskou úpravu včetně 
ochutnávky.

Sbírali jsme bezinky, dělali z nich sirup a limonádu. 
Také jsme trhali sedmikrásky k přípravě čaje, který má 
velkou škálu zdravotních účinků a klienti ho pravidelně 
od začátku podzimu popíjí. Také proběhl sběr ostružin, 
z�kterých si klienti následně uvařili marmeládu.

Na podzim jsme sbírali jablka a hrušky. Pekli se koláče, 
ovoce se sušilo a dělala se jablečná šťáva.  Proběhla sklizeň 

dýní a následné dlabání, podzimní výzdoba, úklid zahra-
dy, podzimní pečení, řízkování muškátů a v neposlední 
řadě procházky v barevném a padajícím listí.

Také se náš Domov přihlásil do soutěže Domov plný 
života, téma soutěže pro rok 2024 bylo Kouzlo lesa a my 
se rozhodli, že malbou vytvoříme rosničku zelenou, která 
žije ve zdejších lesích. Klienti pracovali na společném díle 
dva měsíce a všichni klienti se aktivně zúčastnili.

Chodíme do obchodů, kaváren, cukráren, aquaparku, 
kadeřnictví a všech ostatních veřejných prostor a zkrátka 
žijeme běžným společenským životem. 

Každý měsíc se všichni pracovníci zúčastní supervize 
pod vedením Mgr. Ireny Smékalové a také konzultací 
k�alternativní a augmentativní komunikaci pod vedením 
Mgr. Bohdany Herzánové. Proběhly konzultace k problé-
movému chování klientů pod vedením odborníka na�pro-
blémové chování Bc. Jana Straky. Klienti také prochází 
školením, které je nezbytné pro kvalitní práci v DZR.

Za celý Domov se zvláštním režimem přeji krásné pro-
žití svátků vánočních a vše nejlepší v novém roce.

 
Mgr. Adéla Hanačíková 

Koordinátorka/sociální pracovnice



20

Velehradský zpravodaj | 60

Vánoce jsou za dveřmi a čas odpočinku také. Pojď-
me se ale v krátkosti poohlédnout za první půlkou 

letošní sezóny za zelenými 
stoly.

Středeční trénink pro žáky 
letos navštěvuje 8 dětí. Pro 
žáky se blíží jak vánoční tur-
naj v rámci tréninku, tak také 
vánoční turnaj pro základní 

školu. Stejně jako v loňském roce budeme 19.12. 
v�rámci školní výuky pořádát turnaj. Všichni zájemci 
jsou zváni.

Tréninky, které probíhají v úterý od 18:15 jsou urče-
ny především pro starší žáky, případně 

i pro neregistrované (nesoutěžní) dospělé hráče. 
V� souvislosti s tím si dovolím pozvání na 3. ročník 
novoročního turnaje pro rekreační hráče stolního 
tenisu, který se uskuteční 18.1.2024. Turnaj proběhne 
v tělocvičně ZŠ Velehrad v čase od 8:30 maximálně do 
14:00 (dle počtu zúčastněných). Podrobné informace 
budou včas zveřejněny na stránkách obce.

Díky příchodu nových hráčů jsme si letos mohli 

dovolit založit dokonce čtvrté soutěžní družstvo. 
Pevně věřím že se noví hráči i díky možnosti aktivního 
zapojení do zápasů rychle začlení do našeho kolektivu 
a�budou dále zlepšovat své výsledky.

Jednotlivá družstva si po prvních devíti zápasech 
(téměř polovina sezóny) vedou následovně.

Družstvo Velehrad „A“, které hraje nejvyšší okresní 

Sport

Milí spoluobčané!

Dovolte, abych v krátkosti informoval o činnosti naší 
tělovýchovné jednoty na Velehradě v druhém pololetí 
roku 2024. Jedna z důležitých informací je investiční 
akce na fotbalovém hřišti, kde proběhla výstavba nových 
střídaček s úpravou schodiště, výstavbou nového přístu-
pového a bezbariérového chodníku, včetně opěrných 
zdí. Stavba byla zahájena v polovině července a nyní je 
dokončena. Opěrné zdi a nové schodiště bylo osazeno 
novým zábradlím. Před zahájením jarní sezony bude 
na průčelí schodiště instalován znak fotbalového 
oddílu a cedule s označením „DOMÁCÍ-HOS-
TÉ“. Při stavbě bylo nutno vjet těžkou techni-
kou na plochu hřiště, kde zůstaly vyjeté koleje, 
a tak proběhla povrchová úprava poškozeného 
terénu a zasazena nová tráva.

Vzhledem k této stavbě naše fotbalové oddíly 
odehrály podzimní část sezony na cizím hřišti. Muži 
odehráli tuto část sezony na fotbalovém hřišti v Tupesích 
a žáci odehráli jeden soutěžní zápas na Modré. Děkuje-
me oddílu Tupesy, a taky příznivcům žákovské kopané 
na Modré, kteří vytvořili podmínky pro zdárný průběh 
soutěžních utkání.

Jsme rádi, že se tyto změny poznamenané výstav-
bou na našem fotbalovém hřišti neprojevily negativ-
ně na� konečných výsledcích. Družstvo mužů skončilo 
po� podzimní části na 4. místě, díky horšímu skóre 
a�připravilo si velmi dobrou výchozí pozici pro jarní část 
soutěže. Ještě lépe ukončili podzimní část soutěže naši 
žáci, kteří obsadili 2. příčku.

V soutěži na podzim pokračoval i oddíl stolního 
tenisu. O podrobnostech a výsledcích jednotlivých muž-
stvech podá informaci již tradičně Lukáš Vaněk.

Také oddíl šachů pod vedením Pavla Pleváka pokra-
čuje v regionálním přeboru v rámci našeho okresu.

Souběžně pokračují i další oddíly zájmového cha-
rakteru, a to oddíl basketbalu pod vedením Ivo Hrabce, 
oddíl volejbalu pod vedením Jany Březinové, druhý 
oddíl volejbalu pod vedením Aleny Vlčkové a oddíl 
nohejbalu pod vedením Bohumila Březiny.

K fotbalovému oddílu přípravky pod vedením Kami-
la Březiny se připojil oddíl fotbalové přípravky 

ze�Salaše, pod vedením pana Bystřického.
Sportovní činnosti sebou nesou finanční 

zátěž. Největším podílem přispívá Obec Vele-
hrad a Národní sportovní agentura. Letos jsme 

poprvé požádali o dotaci ze Zlínského kraje, 
uspěli jsme a dotaci využili. 

Děkujeme Obci Velehrad za podporu finanční 
a�také za pomoc při realizaci investiční akce. 

Taktéž děkujeme Obci Modrá za finanční podporu 
i�za propůjčení hřiště. 

Věříme, že spolupráce ve vylepšování zázemí pro 
sportující spoluobčany bude pokračovat.

Na závěr Vám všem přejeme klidné prožití svátků 
vánočních a pevné zdraví v roce 2025.

Za�výbor TJ Velehrad
Jiří Nevařil předseda TJ 
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O tři body si vylepšil osobní rekord, překonal 
všechny soupeře a zaslouženě stanul na nejvyš-

ším stupni. Devatenáctiletý střelec Petr Pelikán 
z�Velehradu se stal juniorským mistrem republiky.

Na šampionátu v plzeňských Lobzích ovládl kate-
gorii libovolná malorážka 60 ran vleže a slaví jeden 
z�největších úspěchů dosavadní kariéry.

„Bylo to pro mě velké překvapení. Neměl jsem až 
takto velké ambice. Závod mi ale vyšel. Překonal jsem 
osobní rekord, dařilo se mi“, září Pelikán. 

Střelec ze Slovácka, který hájí barvy klubu SSK 
Olymp Ostrava, zároveň svými body významně přispěl 
k bronzu v týmové soutěži veteránů, mužů a juniorů 
ve stejné disciplíně. 

Rodák z Velehradu se pak na západě Čech před-
stavil ještě v disciplíně 3x20. V juniorech se dostal 

do� finále, ale osmou příčku ze základního závodu 
se�mu nepodařilo vylepšit. „I tak hodnotím šampionát 
pozitivně“, říká.

Celkem se na plzeňské střelnici v Lobzích, kde 
se� uskutečnilo Mistrovství ČR v kulových disciplí-
nách, postavilo na start 726 sportovců.

I když má za sebou skvělou akci, za parádní výkony 
se ničím neodměnil. „Byl jsem šťastný, ale ani žádná 
oslava nebyla“, přiznává s úsměvem.

Pelikán už v minulosti dosáhl významných úspě-
chů. Před několika lety se mezi dorostenci stal mistrem 
republiky ve střelbě ze vzduchovky, minulý měsíc byl 
na akademickém mistrovství republiky ve stejné kate-
gorii libovolná malorážka 60 ran vleže druhý.

Nadaný sportovec v dětství hrával fotbal za rodný 
Velehrad, díky dědovi se dostal ke sportovní střelbě. 
„V� Kunovicích trénoval jeho spolužák pan Jurásek, 
u�kterého jsem začínal. Bylo to někdy ve druhé třídě. Pak 
jsme stříleli i za Chropyni“, hlásí.

Nyní je členem ostravského Olympu. „Mám tam 
větší podporu od klubu. Jezdím tam i na tréninky. Hlav-
ně o prázdninách jsem tam byl třikrát týdně“, říká.

Pelikán, jenž studuje Vysoké učení technické 
v�Brně, fakultu strojního inženýrství, by rád závodil 
i�jinde v Evropě.

„Je to mým cílem, ale nevím, jak mi to bude vychá-
zet“, dodává.

Libor Kopl, Slovácké noviny

třídu, stále drží 1.místo tabulky. Družstvo Velehrad 
„B“, které hraje druhou nejvyšší okresní třídu, je upro-
střed tabulky - aktuálně na 7.místě. Družstvo Velehrad 
„C“ se po loňské sezóně i díky dobrému umístnění v 
tabulce posunulo do vyšší soutěže a hraje tak 3. okres-
ní třídu. I přes postup do vyšší třídy se drží ve středu 
tabulky na 6.místě. Naši nováčci z týmu Velehrad „D“ 
mají v současnosti 9.místo.

Nádále se snažíme udržovat i partnerské vztahy 
s obcí Terchová. Byli jsme pozváni na již 10.ročník 
tradičního turnaje v této obci, kde jsme letos obhájili 
1.místo. Pevně věřím, že nás i po tomto skalpu znovu 
pozvou i v přístím roce. 

 Šťastné a spokojené svátky vánoční,
     mnoho štěstí a pevné zdraví v novém roce.  

 Lukáš Vaněk
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Dobrý den vážení spoluobčané,,

rády bychom Vám touto cestou 
poděkovaly za vaši hojnou podpo-
ru a účast na akcích pořádaných 
naším spolkem a věříme, že se shle-
dáme i na akcích připravovaných 
v�roce následujícím. 

Jako první nás čeká školní ples, 
který se koná 1.�února 2025, na který vás tímto všech-
ny srdečně zveme. Dále připravujeme bruslení pro 
veřejnost, tvoření jarních a adventních věnců, dětskou 
party, lampioňák, bigbít, dětský den a to určitě není 
vše. Bude toho více.

Dále bychom rády v novém roce přivítali nové 
odvážlivce, kteří rádi rozšíří naši základnu a přispějí 
tak svými nápady a podněty k rozšíření činnosti spol-
ku.

Přejeme Vám krásný advent, klidné Vánoce, veselého 
Silvestra a do nového roku 2025 především pevné zdraví 
a osobní pohodu.

Za�KRUH 
Silvie Vaculová
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Vážení spoluobčané,

v letošním vánočním zpravodaji bych vás chtěl seznámit 
se zástupcem sokolovitých dravců – poštolkou obecnou. 
Je našim nejhojnějším zástupcem této skupiny. Potkáte se 
s ní všude v přírodě a zejména tam, kde jsou malé polní 
lesíky. V nich velmi ráda hnízdí a odtud se také vydává 
na lov za kořistí.

Poštolka je tažný pták, který na zimu odlétá. Pokud 
však zima není tak krutá, tak zůstává věrná svému rodi-
šti. Můžete se s ní snadno potkat a vidět ji, jak visí ve 
vzduchu na jednom místě jako třepotající se velký hně-
dorezavě zbarvený motýl. Podle tohoto třepotavého letu ji 
spolehlivě poznáte od jiných dravců. Při plně roztažených 
křídlech má rozpětí až 75 cm.

Uvidíte-li třepotající se poštolku a chcete zažít zají-
mavou podívanou, zastavte se na chvíli a pozorujte ji. Je 
totiž právě na lovu. Má k zemi skloněnou hlavu a sleduje 
pod sebou každé hnutí. Jestliže nic nevypátrá, přeruší 
třepotavý let, odletí o pár desítek metrů dál a znovu 
utkví na�jednom místě. Najednou let přeruší, složí křídla 
k�trupu a řítí se k zemi. Teprve těsně nad zemí roztáhne 
křídla, let přibrzdí, ale přesto velmi prudce udeří na pře-
kvapeného hraboše. 

A těch hrabošů a myší pochytá za rok tolik, že ji lidé 
nemohou být za prokazovaný užitek dost vděčni. Spokojí 
se však i s menším soustem, jako je různý hmyz. Ptáky 
lovit nedovede, a proto se jako jediný zástupce sokolů 
specializuje na lov na zemi.

 Vlastimil Vaněk
člen mysliveckého sdružení

Velehrad-Modrá Háj
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Kromě běžných činností Sboru dobrovolných 
hasičů, jako jsou pravidelné kondiční jízdy, kon-

trola a údržba technického vybavení, sběr železa 
či� spoluúčast na obecních akcích, se významnou 
náplní tohoto roku staly přípravy na oslavy 130. let od 
založení hasičského sboru ve Velehradě.

Akce se konala poslední srpnový den tohoto roku, 
a� protože je náš sbor nedílnou součástí obce, bylo 
jasné, že slavit bude veřejně a společně se svými souse-
dy a spoluobčany. Program byl připravován s�myšlen-
kou uspokojit návštěvníky nejen po stránce gurmán-
ské a kulturní, ale také technické a odborné. 

Pozvány byly dobrovolné hasičské sbory z blízkého 
okolí i zástupci profesionálů z HZS Uherské Hradiště. 
Svou techniku přistavily hasičské sbory z Velehra-
du, Modré, Salaše, Tupes, Bílovic, Bojkovic, Boršic, 
Buchlovic, Halenkovic, Jalubí, Jankovic, Kunovic, 
Polešovic, Topolné a Traplic. Celkem se tak sešlo 21 
vozidel, dokonce jedno historické. Veškerá technika 
byla návštěvníkům přístupná a děti si mohly na vlastní 
kůži vyzkoušet například práci s požární proudnicí. 

Slavnostní součástí oslav bylo ocenění dlouholetých 
členů SDH Velehrad náměstkem starosty Okresního 
sdružení hasičů v Uherském Hradišti panem Anto-
nínem Martínkem a také převzetí nového hasičského 
praporu z rukou pana starosty Mgr. Aleše Mergentala 
a jeho následné žehnání v místní Bazilice Nanebevzetí 
Panny Marie a sv. Cyrila a Metoděje. Nový prapor je 
replikou původního praporu z roku 1934, který s�ohle-
dem na jeho uchování a historickou hodnotu již neby-
lo možné dále používat při veřejných akcích. 

Během odpoledne nejmladší hasiči z SDH Modrá 
představili divákům dětský požární útok a profesionál-
ní hasiči z Uherského Hradiště vyproštění raněného 
z�vozidla, záchranu osoby z výšky a také poučili přihlí-
žející, jak správně uhasit hořící pánev. 

Oslavy završila večerní zábava v podání kapely 
POOL. Všem, kteří se na oslavách podíleli, děkujeme!

A přejeme krásné prožití Vánoc a mnoho štěstí v�příš-
tím roce ...

Za Sbor dobrovolných hasičů Velehrad
Petr Pelikán, velitel jednotky    

Spolky
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Druhý zářijový víkend byl pro velehradské dobro-
volné hasiče náročnou zkouškou. Jindy poklidná 

Salaška ukázala svou sílu a úkolem hasičského sboru 
bylo ochránit obyvatele Velehradu a Salaše a jejich 
obydlí před probíhající povodní. 

Se vzniklou situací se vypořádali výborně, a tak 
následně nezůstala bez odezvy naší jednotky ani výzva 
HZS Olomouckého kraje určená jednotkám sborů 
dobrovolných hasičů Zlínského kraje. Na základě této 
výzvy rozhodlo vedení obce o vyslání osmi členů vele-
hradské jednotky do povodní zasaženého Jesenicka. 

Po dvoudenních přípravách, spojených s kontrolou 
techniky a nákupem proviantu, vyrazila v odpoled-
ních hodinách ve středu 25. září 2024 automobilovou 
cisternou Renault první čtyřčlenná část odřadu smě-
rem do�města Jeseník. Po zaregistrování na improvi-
zovaném štábu velitele zásahu našla jednotka „azyl“ 
v hasičské zbrojnici jednotky sboru dobrovolných 
hasičů města Jeseník. Po strávení noci na skládacích, 
ale přesto pohodlných, kovových postelích se v ran-
ních hodinách jednotka dostavila na rozdílení, kde jí 
byly přiděleny první úkoly. Vzhledem k tomu, že na 
místě již neprobíhala bezprostřední záchrana osob ani 
majetku, prováděli členové naší jednotky především 
likvidaci odpadů a dalších materiálů, které „velká 

voda“ přinesla do centra města a přilehlých ulic. Nejen 
při demontáži plechové střechy rodinného domu, 
která se nacházela na volném prostranství jedné z�ulic, 
se naplno ukázala správnost rozhodnutí výjezdu auto-
mobilovou cisternou. V tomto vozidle měli členové 
jednotky k dispozici veškeré vybavení, od ženijního 
nářadí a kovových páčidel, přes rozbrušovací úhlo-
vou brusku až po řetězovou motorovou pilu, které 
jim usnadnily činnosti prováděné na místě. Po dvou 
odpracovaných dnech, kdy práce probíhaly od brzkého 
rána až do setmění, došlo v pátek v pozdních odpoled-
ních hodinách k výměně osazenstva na�místě. Noví 
členové jednotky o víkendu pokračovali v započaté 
práci. Na každém kroku byla cítit vděčnost místních 
obyvatel, kteří byli rádi za jakoukoliv poskytnutou 
pomoc. Členové jednotky tak na místě za pomoci 
vlastních sil naložili bezpočet velkoobjemových kon-
tejnerů odpadem, čímž nemalým střípkem přispěli 
do�skládanky, která směřovala a vlastně stále směřuje 
k sanaci města Jeseník od následků povodní.

Všem, které povodně kdekoli a jakýmkoli způsobem 
zasáhly, přejeme brzký návrat do běžného života.

Pavel Duda
člen jednotky SDH Velehrad

Spolky
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Dovolte mi pár slov ohledně života v obci Vele-
hrad.�Když jsem se vrátila zpět domů, a naskytla 

se mi a mému muži možnost žít na Velehradě, nevá-
hala jsem ani minutu. Poté co se narodila naše dcera, 
mohla jsem si projít v klidu Velehrad a byla jsem mile 
potěšena, kolik domů je krásně opraveno, a kolik věcí 
udělala obec Velehrad.

Moje dcera je mé povahy, zvídavá, společenská 
a�poměrně brzy ji jen má společnost nestačila. Začala 
jsem se rozhlížet, kde je možnost se setkávat s další-
mi dětmi. Řeknu Vám, v dnešní době poměrně velmi 
nákladná záležitost. Naštěstí jsem se potkala s�mamin-
kou (děkuji Bětko), která přede mnou vedla hraní 
na�Velehradě. Ale jak už to bývá, děti odrostou, jdou 
do školky a maminky do práce, tak mi předala štafetu.

Zjistila jsem, že máme skvělou možnost využívat 
prostor na obci a to zcela zdarma! Ve spolkové místnos-
ti byl uschován poklad v podobě krásných hraček, pan 
starosta nám zařídil i nový koberec, aby batolata nestu-
dily ručičky, Vašek nám opravil hračky, paní Hanáč-
ková a i děvčata pomáhala s organizací a nebo třeba 
vynést kočárky do vstupu� a já se nestačila divit, jak to 
krásně běží.�Přišlo jaro a my s dětmi vyrazili na�široko 
daleko vyhlášené dětské hřiště, to Velehradské.�

A když už bylo velké horko, objevilo se další kou-
zelné místo v podobě kempu Velehrad a jejich týmu. 
Ta paráda, když se po horké noci nevyspíte a v děvět 
dopoledne si sednete do stínu v kempu, děti si vesele 
hrají a vy si dáte od usměvavé slečny vysněnou kávu. 
A v poledne odjíždíte nabití skvělou energií a náladou, 
je k nezaplacení.

Jsem vděčna maminkám, se kterými jsem se potká-
vala, jediné co mě mrzí, že� místní toho moc nevyužili. 

Velká většina je přespolní. V jejich obcích tuto možnost 
nemají a byly za tuto možnost velmi rády.

Ještě jednou chci srdečně poděkovat všem, kteří pra-
cují pro obec Velehrad za báječnou spolupráci.�

A v neposlední řadě, všem maminkám doporučuji, 
zapojte se do skupinky Hraní na Velehradě (fb). My 
už se neúčastníme, protože nám nastal čas školky, ale 
máme štěstí, že máme nástupkyni a maminky si stále 
chodí hrát, každé úterý na OÚ do spolkové místnosti 
od�9:00 do 11:00 hod.

Je to moc hezké setkání a rozvoj pro naše děti, 
všechny jste zvány, my začínali už v půl roce :-)

Přeji všem krásné svátky Vánoční, Tereza Turecká

ZPÍVÁNÍ 
U�VÁNOČNÍHO 

STROMU

sobota
21. 12. 2024 

od 18:00

�Hrníčky na�svařák a�čaj s�sebou!
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Tábor Bezinky a Termiti 

Tábor Borůvky • Káňata • Kamzíci 

Tábor Borůvky • Káňata • Kamzíci Tábor Borůvky • Káňata • Kamzíci 

Tábor Bezinky a Termiti 

Tábor Vlaštovky Vodák Dunajec roveři

Tábor Vlaštovky

Pomoc po povodních na JesenickuPomoc po povodních na Jesenicku
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Mikroregion Buchlov (MRB) společně s Míst-
ní akční skupinou Buchlov (MAS) oslavily 

v� sobotu 16.11.2024 na Velehradě významné výročí. 
MRB oslavil již 25. výročí od svého vzniku, Místní 
akční skupina 20. výročí vzniku a zároveň proběhla 
oslava udělení značky Evropského dědictví EHL 
(European Heritage Label). Tento den patřil k mnoha 
kulturním a společenským akcím v našem regionu 
a�díky krásnému počasí se akce vydařila. V závěru dne 
proběhlo poděkování všem, kteří přispěli k rozvoji 
našeho regionu.

MRB se podařilo získat dotaci z Operačního 
programu Životní prostředí 2021-2027 na projekt 
s�názvem Předcházení vzniku komunálních odpa-
dů. Tento projekt je důležitým krokem k podpoře 
udržitelnosti a ochraně životního prostředí v našich 
obcích.

V rámci projektu byly pořízeny kompostéry a štěp-
kovač, které pomohou našim občanům efektivněji 
nakládat s biologickým odpadem. Kromě toho jsme 
se�zaměřili na prevenci vzniku odpadů z jednorázové-
ho nádobí, a to zakoupením stálého nádobí a profesio-
nálních myček nádobí. 

Celkové výdaje projektu činí 5 182 621,40 Kč včetně 
DPH, přičemž získaná dotace pokrývá 4 249 749,54 Kč, 
což představuje 82 % celkových nákladů. 

Díky projektu jsme získali 227 ks kompostérů, 1�ks 
štěpkovače dřeva, 5 000 ks porcelánového nádobí, 
6�500 ks příborů, 2 300 ks skleniček na víno, více než 
1�000 ks sklenic, 1 500 ks plechových hrníčků, 1 600 ks 
štamprlí, více než 10 000 ks kelímků, 10 kusů profesio-
nálních gastro myček, 200 ks europřepravek pro skla-
dování nádobí, 10 kusů velkoobjemových kontejnerů.

Dalším velmi úspěšným milníkem bylo získání 
dotace ze Zlínského kraje pro projekt: „Pod Buchlo-
vem to zraje“. Cílem projektu je podpora regionální 
zemědělské, vinařské a potravinářské výroby na území 
Mikroregionu Buchlov. Díky dotaci získáme 10 stánků 
s novým logem mikroregionu, které si mohou obce 
mezi sebou půjčovat. 

Dále proběhne výukový program ve vybraných 
základních a mateřských školách a také vydáme pub-
likaci o místních producentech a regionálních výrob-
cích. 

Vyvrcholením projektu budou dvě regionálně 
významné akce prezentující rozmanitost a pestrost 
regionálního zemědělství, vinařství a potravinářské 
výroby. Konktrétně se jedná o podzimní akci „Trh 
v�podhradí – Pod Buchlovem to zraje“, která proběh-
ne v Buchlovicích 5.10.2025 a „Burčákové slavnosti 
- Pod Buchlovem to zraje“ v Boršicích 6.9.2025. 

Celkový rozpočet činí 357 000 Kč z toho dotace 
250�000 Kč (70%). 

Mezi další plánované projekty můžeme jmenovat 
například pořízení krojů do většiny obcí mikroregio-
nu, abychom tak podpořili zachování tradic a naší slo-
vácké kultury dalším generacím. Taktéž mikroregion 
pracuje na tvorbě nového loga, které bude zveřejněno 
začátkem roku 2025.

Věříme, že se toto území bude i nadále rozvíjet 
a�těšíme se na to, jaké další možnosti spolupráce nám 
přinese budoucnost.

Ing. Pavlína Pólová
manažerka Mikroregionu Buchlov
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Místní akční skupina (MAS) Buchlov, působící 
na území 14 členských obcí regionu Buchlov-

ska, hraje klíčovou roli v rozvoji místní komunity, 
ekonomiky a infrastruktury. Jde o společenství obcí, 
spolků, podnikatelů a zemědělců, které spolupracuje 
na rozvoji venkova, zemědělství a získávání finanční 
podpory z�EU a z národních programů, pro svůj region, 
metodou LEADER.

V tomto roce si MAS Buchlov připomněla 20 let 
svého působení, a to uspořádáním slavnostní akce, 
která proběhla dne 16. 11. 2024 na Velehradě, na které 
zároveň oslavil 25 let svého působení i Mikroregion 
Buchlov. Součástí programu byly vystoupení folklor-
ních souborů, prezentace místních spolků a představe-
ní úspěšných projektů za uplynulé dvě dekády. Oslava 
byla příležitostí k setkání komunity a také poděková-
ním všem, kdo k rozvoji regionu přispěl.

MAS Buchlov realizuje spoustu aktivit zaměře-
ných na podporu rozvoje našeho regionu. Intenzivně 
se�zapojuje do komunitně vedeného místního rozvoje 
(CLLD) a úspěšně implementuje aktivity spojené s�roz-
vojem vzdělávání, sociální péče a ochrany životního 
prostředí, včetně podpory projektů zaměřených na 
energetickou efektivitu a obnovitelné zdroje. V úzké 
spolupráci se Zlínským krajem jsme byli nápomocni 
v�administraci „Kotlíkových dotací“ (v obou výzvách) 
a dále se, v rámci spolupráce se Státním fondem život-
ního prostředí, vzděláváme v oblasti energetiky. Cílem 
je poskytovat co nejlepší servis žadatelům v NZÚ Light 
a být jim nápomocni při realizaci projektů od prvotní 
konzultace až po vyúčtování projektu. Tyto zkušenosti 
jsme připraveni přenášet i do jiných odvětví, jako je 
například budování komunitní energetiky.

Mezi další činnosti v roce 2024 patřila administrace 
výzev z Integrovaného regionálního operačního pro-
gramu (IROP). Místní akční skupina Buchlov v tomto 
roce vyhlásila 5 výzev v oblasti Kultury – Památky 
a�muzea, Dopravy a Cestovního ruchu. Bylo podáno 
celkem 6 projektových záměrů na MAS s požadovanou 
výší podpory 12 810 119 Kč.

MAS Buchlov také administrovala projekty v rámci 
programu Společná zemědělská politika (SZP), kdy 
cílem tohoto programu je podnícení aktivity na venko-
vě a zlepšení kvality života. V první výzvě bylo vybráno 
k podpoře celkem 13 projektů v oblastech „Podniká-
ní malých a středních podniků“ a „Základní služby 
a�obnova obcí“ v celkové výši podpory 4 471 315 Kč.

Od března 2023 MAS realizuje Operační program 
Zaměstnanost+ (OPZ+), kdy ve spolupráci s SVČ 
Klubko každoročně pořádá 11 příměstských komu-
nitních táborů, které umožňují pracujícím rodičům 
zajistit svým dětem kvalitní a bezpečné trávení volného 
času a zároveň přispívají ke snížení finanční zátěže pro 
rodiny. Druhou aktivitou projektu je podpora sdílené 
a�neformální péče, včetně paliativní a domácí hospico-
vé péče a zajištění její dostupnosti v území MAS Buch-

lov. Cílem je zajistit kvalitní péči o osoby závislé na péči 
tak, aby mohly setrvat ve svém přirozeném prostředí. 
V současné době MAS připravuje navazující projekt, 
jehož realizace je plánována na�období 2026–2029.

Dlouhodobý projekt, který spojuje Místní akční 
skupinu spolu s dalšími 17 klášterními krajinami v pěti 
evropských zemích je mezinárodní projekt spolupráce 
Cistercscapes - CISTERCIÁCKÉ KRAJINY SPOJUJÍCÍ 
EVROPU, díky němuž se nám podařilo získat prestiž-
ní ocenění European Heritage Label (EHL). Ocenění 
se�zaměřuje na ochranu tohoto dědictví. Historie vzni-
ku prvotní spolupráce, zabývající se tímto tématem, 
sahá až do roku 2019, kdy se část obcí MAS Buchlov 
usneslo, že se budou tomuto tématu více věnovat. 

Z projektu připadá na realizaci aktivit zaměřených 
na toto téma v přepočtu cca 3,5 mil. Kč. V současné 
době máme i podporu Zlínského kraje díky projektu 
“Cisterscapes – cisterciácké krajiny spojující Evropu 
II.” ve výši 1 mil Kč, z nějž budou čerpány finanční 
prostředky v následujících 3 letech.

Místní akční skupina mimo jiné poskytuje zdarma 
metodickou pomoc při zpracování žádostí o dota-
ci, včetně realizace zjednodušených projektů-šablon 
z� Operačního programu Jan Amos Komenský, čímž 
podporuje i místní vzdělávací instituce.

I nadále MAS Buchlov plánuje další rozvojové pro-
jekty, pokračování v započaté práci a hledání nových 
možností, jak do našeho regionu přinést další investi-
ce. Hlavní prioritou zůstává zlepšování kvality života 
obyvatel regionu. Podrobné informace o činnosti a�jed-
notlivých projektech najdete na webu www.masbuch-
lov�cz.

Bc. Lenka Gregorová
Manažer MAS Buchlov, z.s.
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Oprava kleštin na ZŠ

Potomci posádky zříceného amerického bombardéru

Povoděň v září 2024

Nové hřiště na plážový volejbal

Nový hřbitov

Cimbálová muzika při ukončení poutě 2024

Nové parkoviště „Na Hrádku“

Nové střídačky na fotbalovém hřišti
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Ježíškova vnoučata - návštěva Velehradu, dárek seniorům z Otrokovic

Lípa k ocenění Evropského dědictví

Zabíjačka - ukončení sezóny na kempu

Kulturní podvečer se seniory

Závody „Běž do Háje!“

Výsadba stromů u ZŠ

Zabíjačka - přípravný tým

Kulturní podvečer se seniory
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Doprava vánočního stromu

Cisterciácká pečeť 2024

Mikulášská družina

Instalace adventního věnce

Mikulášská družina

Obecní zájezd do Krakova

Mikulášská družina

Adventní čtení - František Kreuzmann
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60 let
Duda Jaroslav
Gavenda Jan

Havel Petr
Hložánek Igor

Hrochová Marcela
Chrástková Blahová 

Ivana
Kolomazník Štěpán

Králík Jiří
Machala Libor

Maňásek Martin
Ondra Bohumil

Plevák Pavel
Psotková Lenka

Ševčíková Simona
Úředníčková Evženie

Vaněk Václav
Zajícová Renata

Zůbek Pavel
Zůbková Ivana

65 let
Adamčík Stanislav

Badin Miroslav
Badinová Ludmila
Čechalová Irena

Daněk Milan
Dvořáčková Irena
Frecer František
Hísková Zdeňka
Jánošová Věra

Katrňák Jaroslav
Kreslová Marie

Křivánek Roman
Malá Jarmila

Maňásek Miloš
Maňásek Miroslav

Pupík Jiří
Pupíková Ivana

Tománek Zdeněk
Vaculová Alena

Zajíc Josef

70 let
P. Čunek Josef

S. Dudašková Helena
Dvouletá Marie
Gajdošík Emil

Jančová Dagmar
Jelínek Václav

Lorencová Hana
Olivová Olga

Panáčková Jana
Slavík Miroslav
Zapletal Zdeněk

75 let
Huňková Božena

Junášková Miluška
Kobza Emil

Kocourková Libuše
Lukášová Hedvika

Rohelová Miroslava
S. Řezáčová Marie

Špačková Františka
Štěpánek Miroslav

Švec Josef
Toček František

Vanda Josef
Zapletal Vladimír

80 let
Glosz Ján

Ovčáčíková Ludmila
Šebestová Anna
Vaňková Jana

85 let
Kunzová Miluše
Mazáčová Marie
Piňos Lubomír

86 let
Badinová Alena

Luža Vojtěch
Podškubka Josef

Rohál Zoltán
Vojáčková Ludmila

87 let 
Běhávková Marie

Lukeštík Pavel
Švecová Alena

88 let
Burešová Vlastimila

Daňková Jarmila
P. Jordán Stanislav

89 let
Jurčíková Ludmila
Maděrová Jindřiška
Maňásková Anna

91 let
Pískatá Olga

92 let
Daňková Anna

S. Kopecká Anna

94 let
S. Dubanová Mária
Pelikánová Marie 

S. Šústková Ludmila

95 let
S. Kopecká Alžběta

S. Severinová Božena
S. Žaloudková Josefa

97 let
Grebeníček Miloslav
S. Kaláčová Anežka

99 let
Ryplová Edita

Jubilanti v�DZP
V�DZP Koprertina oslaví - 65 let Adriana Dobešová, Eva Kirinovičová, Ivana Lukášová, 

70 let Oldřich Charvát, Jiřina Pučalíková, Marie Zemanová, 75 let Vladimír Vítek, Marie Žmolíková, 
89 let Jana Mikušová

V�DZP Vincentinum oslaví - 60 let Jana Axmannová, 65 let – Anna Michálková,
75 let – František Ondrůj, 80 let – Stanislav Ondrůj, 85 let – Marie Dufková,

86 let – Anna Slováčková

V�roce 2025  oslaví
60 let společného života - Diamantovou svatbu manželé Jaroslav a Zdislava Zavadilovi 

50 let společného života - Zlatou svatbu  manželé Jiří a Marie Dvouletí, 
Ladislav a Božena Huňkovi, Antonín a Hana Lorencovi
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8. 7. 2024 Zdeněk Skalička, 82 let
1. 8. 2024 Marie Lancouchová, 85 let

21. 8. 2024 Otakar Kaňovský, 89 let

19. 9. 2024 Josefa Buchtíková, 89 let
21. 10. 2024 Marie Bartoníková, 90 let 
9. 12. 2024 Marie Gajdošová, 72 let

let
0 let 
let

19. 6. 2024 Tereza Gavendová, čp. 353
1. 7. 2024 Teodor Obal, čp. 238
5. 7. 2024 Medard Krhovský, čp. 97

28. 8. 2024 Adriana Púčiková, čp. 17
9. 9. 2024 Filip Szokala, čp. 41

16. 9. 2024 Teodor Pindur, čp. 356

7

�V�případě zájmu 
si připravte svíčky.

23. 12. 2024 od�14:30 
budou velehradské děti 
s�doprovodem roznášet

BETLÉMSKÉ 
SVĚTLO

• Počet obyvatel k 30. 11. 2024 je 1139 včetně cizinců (bez cizinců 1115).
• V roce 2024 se do obce přihlásilo 16 obyvatel a odhlásilo 14.

• Narodilo se 9 dětí, zemřelo 9 obyvatel, z toho 4 z DZP.
• V našem matričním obvodu bylo uzavřeno celkem 44 sňatků, z toho 22 v Kostelíku sv. Jana Křtitele 

na Modré, 16 v Bazilice Nanebevzetí Panny Marie a sv. Cyrila a Metoděje, 1 na mole u Konventního rybníka, 
2 na Obecním úřadě 1 obřad na Salaši
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Šimon Paravan 
nar. 22. 5. 2024, Velehrad 351

Janek Hosnedl 
nar. 28. 11. 2023, Velehrad 7

Sebastien Tibenský 
nar. 13. 8. 2024, Modrá 113

Medard Krhovský 
nar. 5. 7. 2024, Velehrad 97

Teraza Gavendová 
nar. 19. 6. 2024, Velehrad 353

Adriana Púčiková 
nar. 28. 8. 2024, Velehrad 17

Amálie Vaňková 
nar. 8. 8. 2024, Modrá 86

Roma Lacina 
nar. 12. 6. 2024, Velehrad 91

Valerie Vávrová 
nar. 27. 2. 2024, Velehrad 198

Albert Bahula 
nar. 25. 7. 2024, Modrá 81

Mia Červená 
nar. 11. 6. 2024, Modrá 122

19. 10. 2024
„Vítání občánků“
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